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Éljen
a Nagy Októberi 
Szocialista 
Forradalom 

53. évfordulója!

A IX, Pártkongresszus szellemében
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Október Iángja
A századforduló előtti 

Európában a növek
vő feudális és ka

pitalista kizsákmányolástól 
szenvedő népek között 
egyre több helyen buk
kan fel a Kommunista 
Kiáltványban idézett „kom
munizmus kísérteiének” 
gyertyalángja.

.Már a nagy francia for
radalom zászlajára tűzte az 
emberiség legszentebb jel
szavait: Szabadság, Egyen
lőség, Testvériség!, Néma 
jakobinus forradalmárok 
vétke volt, hogy a szent 
lelkesedéssel kivívott győ
zelem gyümölcseit nem a 
dolgozó nép, hanem a pol
gárság szedte le. Így a 
nagy francia forradalom 
minden radikalizmusa el
lenére is polgári forrada
lom volt, melynek követ
keztében csupán a „színek” 
változtak és az egyik bru
tális elnyomó osztályt egy 
másik, ravaszabb, de 
ugyancsak kizsákmányoló 
osztály váltotta fel.

A Párizsi Kommün le
verését követő 70-es évek 
tcspedése után világosan 
látszott, hogy Európa is
mét forradalmi korszakba 
lépett, a „kísértet” egyre 
inkább világos forradalmi 
erővé nőtt. Európa kele
ti felében, különösen ren
geni kezdett a föld. Orosz
ország népei a feudális és 
kapitalista kizsákmányo
lástól szenvedtek, küszö
bön állt az antifeudális 
parasztforradalom, de a ki
fejlődő kapitalizmussal 
szemben már ott állott a 
forradalmi munkásmozga
lom is. A nép forradalmi 
hangulatához megvolt a 
forradalom sikeres megví
vásának elengedhetetlen 
feltétele is, a munkásosz
tály és annak radikális ve
zetője, a bolsevikok párt
ja.

Oroszország nem tarto
zott ama vezető kapitalis
ta országok közé, amelyek
ben a munkásmozgalom 
korábbi teoretikusai a szo
cialista forradalmat lehet
ségesnek tartották. Leniné 
a tröténelmi érdem, hogy

felismerte: az új körülmé
nyek, az alaposan megvál
tozott helyzet új elméle
tet, új gyakorlatot követel. 
Megszervezte a fegyveres 
felkelést, élére állt, zseniá
lisan megragadta azt a 
történelmi pillanatot, ami
kor a siker feltételei beér
tek, és diadalra vitte 
Oroszország népeit.

A gyakorlat — október 
győzelme — igazolta Le
nin elméletét: a forrada
lom nem okvetlenül a leg
fejlettebb tőkésországban 
győz először, hanem ott, 
ahol a feltételek a legéret
tebbek. A „kísértet” gyer
tyalángjai világító fáklyá
vá változtak az Október 
7-i Forradalomban, és e 
hatalmas fáklyaláng fényé
nél rohanta meg a péter- 
vári proletártömeg a régi 
hatalmat jelképező Téli 
Palotát.

Még ropogtak a fegyve
rek a katonák és munká
sok kezében, amikor a 
petrográdi rendkívüli ülé
sen Lenin bejelentette: Űj 
szakasz kezdődik most 
Oroszország történetében, 
és ennek a harmadik orosz 
forradalomnak el kell ve
zetnie végeredményben a 
szocializmus győzelméhez.

A történelem igazolta 
Lenint, és hiába volt a cá
ri seregek ellentámadása, 
hiába akart a belső reak
ció, a burzsoá erők, vala
mint a nemzetközi reakció 
halálos csapást mérni a 
forradalomra, a minden ál
dozatot vállalni tudó, fel
szabadult népet, melynek 
október hatalmas fáklyája 
mutatott utat, nem lehetett 
már ismét járomba kény
szeríteni. Győzött a forra
dalom, és Szovjet-Oroszor- 
szág a szocialista úton ha
ladva elkápráztatta a vi
lágot egyre gyorsabb gaz
dasági fejlődésével, és ezt 
a töretlen utat a II. világ
háború rettenetes pusztító 
vihara sem tudta megtör
ni. E világháborúban a 
forradalom tüzében meg
edződött Szovjetunió —bár

(Folytatás a 4. oldalon)

Az 1966. évi pártértekez
let óta a pártbizottság kö
vetkezetes és helyes gaz
daságpolitikai szervező 
munkája nyomán a kom
munisták páldamutatásá- 
val tömegméretűvé vált az 
üzemekben a szocialista 
munkaverseny. Míg az 
1965-ben 222 brigád 2630 
taggal versenyzett a Szo
cialista cím megszerzésé
ért, illetve megtartásáért, 
addig ez évben ez a szám 
413 brigádra és 4580 főre 
növekedett. 1968-ban el
nyertük a Kiváló vállalat 
címet, s ha a lendület nem 
lankad, idén is pályázha
tunk ismét a büszke cím 
megtartására. Ez évben 
a nyolc üzem közül 
ugyancsak hat esélyes az 
Élüzem cím kitüntetésre. 
Az egyre terebélyesedő 
versenymozgalom eredmé
nyeként a vállalat sike
resen teljesítötte a III. 
ötéves tervet, s szerényen 
túlteljesítve eleget tett 
nemzetközi kötelezettségei
nek is.

A pártbizottság a sok
színű és változatos for
mákban megnyilvánuló 
pártpolitikai munkán túl 
fontos feladatának tekin

Egységes kiállás a Központi Bizottság I Kongresszusa 
irányelvei mellett

Tanácskozott a vállalati pártértekezlet
A „kétfordulós” alapszervi vezetőségválasztó tag

gyűléseket követően október 10-én vállalatunk párt- 
bizottsága is számot adott megválasztása óta végzett 
munkájáról. E nagyjelentőségű tanácskozáson rcszt- 
vett és felszólalt Ambrus Jenő, a Megyei Pártbi
zottság tagja, a Városi Pártbizottság első titkára is. 
Az előre elkészített tartalmas beszámoló — melyet 
minden küldött korábban megkapott —, valamint 
Kovács István, a pártbizottság titkára és Tóth 
Béla elvtárs, a párt végrehajtó bizottsága tagjának 
szóbeli kiegészítője sokoldalúan értékelte a bizottság, 
illetve a vállalat alapszervezeteiben dolgozó több mint 
másfélezer kommunista négy éves harcát, tevékeny
ségét. Annak ellenére, hogy az út egyáltalán nem 
volt gond, hiba és zökkenŐTnen'es, mégis olyan ered
ményekről számoltak be, melyedet bem csak a párt
tagok, de az egész kollektíva is büszkén vallhat ma
gáénak.

Kommunistákkal as élen
tette a helyes bérpolitika 
kialakítását. A tárgyalt 
időszakban — s a jövő
ben még inkább — szem- 
előtt tartva a szocialista 
bérezési alapelvet, elsősor
ban azoknak a fizetését 
emelték, akik többlet tel
jesítménnyel járultak hoz
zá az előrehaladáshoz. A 
helyes bérfejlesztés ered
ményeként sikerült enyhí
teni az egyes munkacso
portoknál korábban kelet
kezett feszültséget, amely 
ugyancsak jótékonyan
éreztette hatását a mun
ka további javításában, a 
termelékenység növelésé
ben. Mint a beszámolóból 
is egyértelműen kiderült, 
elsősorban ennek köszön
hető, hogy a vállalat dol
gozóinak egy főre jutó jö
vedelme — az elmúlt 4 
év alatt — több mint húsz 
százalékkal nőtt. Itt emlí
tendő meg az a kormány 
segítségével történt bér
ügyi intézkedés is — 1969. 
végén —, mely biztosítot
ta, hogy az ércbányászok 
bérhelyzete — a bányásza
ti és egészségügyi körül
mények figyelembevételé
vel — a megfelelő szint
re kerüljön.

Kovács István elvtárs szóbeli beszámolóját tartja-

Intenzív műszaki fejlesztés
Áz előrehaladás biztosí

tása, valamint a fizikai 
munka könnyítése érdeké
ben állandóan kutatjuk az 
újat, az ésszerűbbet. E cél
ból külön kísérleti és au
tomatizálási üzem műkö
dik, ahol fő hivatásszerűen 
foglalkoznak a műszaki 
fejlesztéssel. Érdemes né
hány konkrét eredményt 
megemlíteni, amely min
denekelőtt a kommunista 
műszakiakat dicséri; a fú
rási technológiák tovább
fejlesztésével megkétsze
rezték a teljesítményeket; a 
külszíni perkoláció nagy
üzemi méretekben történő 
megvalósítása; a fajlagos 
anyag felhasználások csök
kentését biztosító intézke

dések; a korszerűbb és ol
csóbb biztosítási módok be
vezetése stb., egy-egy ko
moly lépést jelentett a 
korszerűbb bányászkodás 
megteremtésében.

A műszaki fejlesztési 
tevékenységen belül jelen
tős helyet foglalnak el az 
olyan kutatási munkák, 
amelyek már a jövő gaz
dasági tevékenységének 
fejlesztését hivatottak
megalapozni. Ezek közül 
legjelentősebbek a nukleá
ris műszercsalád és a geo
fizikai műszerek kidolgo
zása, valamint a nagytisz
taságú, ritka földfémek 
előállítására irányuló" kí
sérletek.

(Folytatás a 2. oldalon)
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Felszólalók

Lábán János

Kovács Miklósné

Kablár János

Tanácskozott a vállalati pártértekezlet
(Folytatás a 1. oldalról)

Ideológiai munka
és pártépítés

A pártbizottság ideoló
giai munkájának leglénye
gesebb részét a marxista— 
leninista képzés jelentette. 
E téren is jelentős fejlő
désről adtak számot. A 
tárgyidőszakban az előző 4 
év 561 fős átlagával szem
ben évenként több mint 
ezer dolgozó részesült párt
oktatásban. A szakszerve
zeti és KISZ-politikai ok
tatásban is mintegy két
ezer ember vesz részt. De 
külön említést érdemelnek
— s ez elsősorban a szak- 
szervezetben és a KISZ- 
ben dolgozó kommunisták 
dicsérete — azok a politi
kai témájú szellemi vetél
kedők, amelyeket a jubi
leumi évfordulók tisztele
tére rendeztek. Ezeken a 
rendezvényeken a dolgo
zók tömegesen jutottak is
meretszerzési lehetőséghez, 
ugyanakkor erősödött mind 
a résztvevőik, mind a kö
zönség internacionalizmu. 
sá, szocialista hazaszerete
te.

Az elmúlt négy eszten
dőben 419 új taggal erő
södtek az alapszervezetek, 
annak ellenére, hogy a 
tag jelöltség megszűnt, nem 
csökkent a minőségi köve
telmény. örvendetes, hogy 
a KISZ taggyűlések 153 
fiatalt ajánlottak párttag
nak. E szép fejlődés elle
nére a pártbizottság azt 
tartja, hogy a jövőben' is 
mindenek ' előtt a fizikai 
dolgozók köréből kell erő
síteni a párt sorait anél
kül, hogy az alapszerveze
tek elzárkóznának az arra 
prdemes műszaki értelmi
ségiektől, gazdasági szak
emberektől.

A IX. kongresszuson 
megjelölt feladatokat — 
hangsúlyozta a beszámoló
— alapjában végrehajtot
ták. Javult a páttagság ak
tivitása, fegyelme, példa- 
mutatása, tovább erősödött 
a párt vezető szerepe, be
folyása, sokat javult az 
alapszervezetek politikai 
és ellenőrző tevékenysége, 
ami egyben biztosítékot is 
jelent az előttünk álló fel
adatok végrehajtásához.

Tartalmas vita
A pártértekezleten 14 

küldött szólalt fel:
Virág József elvtárs, az 

I.—IV. bányaüzem párt- 
szervezetének küldötte, fel
szólalásában többek között 
elmondotta; hogy a PB. 
írásos jelentését jónak 
tartja. Reálisan tükrözi a 
vállalati pártbizottság 4 
éves tevékenységét, elem
zőén foglalkozik azokkal a 
problémákkal, amelyek a 
munka során tapasztalha

tók, tartalmazza a tenni
valókat is.

A továbbiakban arra 
hívta fel a figyelmet, hogy 
fel kell venni a harcot a 
mának-élés hangulata el
len. Kiemelte á káderek 
politikai nevelésének fon
tosságát, elsősorban köz- 
gazdasági szemlélet kiala
kítását tartja fontosnak. 
Elmondotta, — példákkal 
alátámasztva — hogy na
gyon sokat kell még azért 
tenni, hogy az emberek 
megértsék és elfogadják a 
differenciált bérezés szük
ségességét. Hozzászólásá
ban részletesen beszélt ar
ról, hogy a szocialista bri
gádmozgalom termelési 
vállalásai mellett, eseten
ként azént nem tud hason
lóan számottevő teljesítést 
elérni a társadalmi mun
ka területén, mert sem 
a vállalatnál, sem a vá
rosban nem kapnak fela
datokat, illetve lehetőséget 
felajánlásuk teljesítésére.

Lábán János elvtárs, a 
II. üzem kommunistáinak 
képviseletében szólalt fel. 
Hosszan beszélt azokról a 
műszaki intézkedésekről, 
amelyeket az üzemben tet
tek a nehéz fizikai munka 
könnyítése, a munka ter
melékenységének javítása 
érdekében. Ezek mellett — 
mint mondotta — a bá
nyászat ma sem vonzó a 
lakosság körében, amit az 
üzem termelése nagyon 
megérez. Az üzem vezető
sége keresi a megoldást, 
hogy a termelő munka kö
rülményeit javítsa, többek 
között a leszállást és ki
szállást könnyebbé és 
gyorsabbá tegye, de a la
kásgondok megoldásában 
kevés lehetősége van az 
üzemnek. Helytelennek 
tartotta, hogy a tanácsi 
szervek a lakásigények el
bírálásánál negatívan meg
különböztetik vállalatunk 
dolgozóit. Kérte a megvá
lasztásra kerülő pártbizott
ságot, hogy a dolgozók 
ilyen irányú sérelmét kö
zöljék felsőbb szerveink
kel és kérjék ennek a meg
különböztetésnek megvál
toztatását. Szükségesnek 
tartja a lakástörvény bi
zonyos módosítását is ab
ból a célból, hogy a szol
gálati lakásban lakók vál
laljanak kötelezettséget a 
vállalati munka végzésére.

Kovács Miklósné elvtárs
nő arról beszélt, hogy üze
mükben, a Kutató Mélyfú
ró üzemben is fellendülő
ben van a pártélet, töb
bek között a pártoktatási 
munka eredményesen fo
lyik. A színvonal további 
emelését akadályozza, hogy 
a szemináriumi foglalkozá
sokon nem minden eset
ben kerül sor a kérdések 
alapos elemzésére. Csak 
részben jelentkezik itt 
akadályként az időhiány, 
sok esetben a hiányos fel

készülés is közrejátszik. 
Véleménye szerint a párt
oktatáson belül sokkal na
gyobb teret kellene bizto
sítani a filozófiai oktatás
nak, a filozófiai ismeretek 
terjesztésének. Több javas
latot tett a pártoktatás 
szervezési munkájának ja
vítására, többek között ja
vasolta, hogy az előadá- 
sos propaganda előadás
anyagát, — amelyeket na
gyon jónak tart — a jö
vőben a vállalati sajtóban 
is le kellene közölni, ha 
másképp nem, legalább ki
vonatosan.

Berek János elvtárs fel
szólalásában elmondotta, 
hogy üzemükben nyugta
lanítja az embereket, a IV. 
üzem kommunális építke
zéseinek elmaradása. Ha
sonlóan nyugtalanítja a 
dolgozókat az elterjedőben 
levő „vibrációs” betegség. 
Intézkedést javasol, hogy 
illetékes szervek vizsgálják 
meg ezt a kérdést és ve
gyék fel ezt a betegséget 
is a foglalkozási betegsé
gek közé. E kérdésnek mi
előbbi lerendezése már 
csak azért is szükséges — 
mondotta — hogy a dolgo
zók, zömükben olyanok, 
akik szeretik a vállalatot, 
résztvesznek a szocialista 
brigádmozgalomban, ilyen 
betegségek esetén ne ke
rüljenek szembe vállala
tunkkal. Felhívta a figyel
met a vidéken lakó dol
gozók közötti politikai 
munkára, majd ismertette, 
hogy szocialista brigádjuk 
újabb konkrét vállalást 
tett a X. kongresszus tisz
teletére.

Kablár János elvtárs, a 
III. üzemben szerzett ta
pasztalatokról beszélt. Is
mertette, hogy a politikai 
oktatás területén az új 
munkarend bevezetése óta, 
ritkán jut idő érdemi vita 
kibontakozására. Az embe
reket befolyásolja, hogy 
több mint 9—10 órát van
nak távol lakóhelyüktől. 
Felhívtat a figyelmet, hogy 
keresni kell a lehetőséget 
a túlzott igénybevétel csök
kentésére. Rámutatott, 
hogy a munkásszállón la
kó fiatalok, illetve lakók 
közötti politikai munkára 
nagyobb gondot kellene 
fordítani. Az egyik legko
molyabb akadályt abban 
látja, hogy a szálló-lakók
nak nincs helyük kultu
rális tevékenységre, kultu
rális szórakozásra. A „Ság
vári” kultúrotthon —, 
amely eredetileg erre a 
célra lett építve — ma már 
teljesen más célt szolgál. 
Igaz, hogy a „Ságvári” a 
kerület kulturális igényeit 
koránt sem tudja kielégí
teni, de a munkásszálló 
lakói szinte teljesen ki 
vannak onnét szorítva.-Na- 
gyon időszerűnek tartaná, 
hogy illtékes szervek vizs
gálják meg annak lehető

ségét, hogy vagy a kerület 
kapjon megfelelő kultúr- 
objektumot, vagy a „Ság
vári” helyiségeit bővítsék. 
Javasolta továbbá Kablár 
elvtárs, hogy a pártoktá- 
tás keretében érdemben 
foglalkozzanak az ifjúsági 
mozgalom kérdésével, a 
KISZ-szervezet múnkájú- 
val.

Dr. Horgos Dezső elv
társ, a vállalati KISZ-bi- 
zottság és a vállalatnál 
dolgozó 1200 KISZ fiatal 
nevében köszöntötte a 
pártértekezletet. Hozzá
szólásában értékelte a ve
zetőségválasztás időszaká
nak politikai munkáját, 
valamint annak a KISZ- 
szervezet életére gyakorolt 
hatását. Elmondotta: na
gyon jó dolog, hogy 47 fő 
került a KISZ mozgalom
ból a választások során a 
pártszervezetek vezetősé
gébe, de pótlásuk most ko
moly gondot és munkát je
lent a KISZ-szervezetek 
részére. A választások idő
szakában kellett foglalkoz
ni a Központi Bizottság if
júsággal kapcsolatos hatá
rozatával és ez eléggé el
vonta a figyelmet ettől a 
fontos kérdéstől. Helyesnek 
tartaná, hogy a továbbiak
ban folyamatosan foglal
kozzanak az ifjúsággal 
kapcsolatos határozat meg
valósításával.

Bírálta a városi szerve
ket, akik a városi KISZ- 
lakásépítő akcióból ki 
akarják rekeszteni a vál
lalati KISZ-fiatalokat.
Nem tartja helyesnek a 
vállalati KISZ-fiatalok 
ilyen megkülönböztetését, 
amikor vállalatunk fiatal
jai mindenkor élen jártak 
a városi ifjúsági mozga
lomban és lakásproblémáik 
ugyan olyan égetőek, mint 
a város többi fiataljainak. 
Mint sajátos helyzetről be
szélt arról, hogy az utób
bi időben elég lassú a tár
sadalmi mozgás, a fiatalok 
így nem tudják bizonyíta
ni sok esetben rátermett
ségüket, fejlődésük nem 
korlátlan. A KlSZ-szerve- 
zeten belüli ideológiai 
munka javítására hívta 
még fel a figyelmet, és a 
KISZ-fiatalok részéről to
vábbi támogatást ígért a 
pártértekezlet által megje
lölt feladatok végrehajtá
sában.

Dr. Hadnagy Árpád elv
társ arról a tevékenységről 
beszélt, amely üzemükben 
a műszakiak, köztük a 
kommunista műszakiak ré
széről folyt és folyik az 
üzem és a vállalat ered
ményes munkája érdeké
ben. Felhívta a figyelmet, 
hogy a bányavizek urán
mentesítése érdekében tett 
intézkedés nemcsak gazda
ságossági okból történt, 
szemelőtt tartották itt 
messzemenően a városi 
ivóvízellátás javítását.

Bírálólag szólt az urán
városi kereskedelmi ellá
tottságról, a városrész tisz
taságáról, valamint arról a 
bürokráciáról, aktatologa
tásokról, amelyeket külön
böző hivatalokban tapasz
talni lehet. Az illetékes 
pártszervezeteknek és veze
tőknek jobban oda kellene 
figyelnie ezekre a kérdé
sekre. A továbbiakban 
többek között kedvezőnek 
ítéltet azt a módot, ahogy 
a vállalat pártbizottsága 
önállóságot biztosított az 
üzemi pártszervezetek ré
szére. Mint mondotta, ez 
nem magárahagyását je
lentette az üzemi pártszer
vezeteknek, mert az önál
lóság mellett rendszeres 
politikai segítségnyújtás is 
megnyilvánult a felsőbb 
szerv részéről.

Helyesnek tartotta, a 
rendszeresebbé váló er
kölcsi elismerési módokat, 
a párttagság fokozottabb 
megbecsülését. Megjegyez
te, hogy ezt országos vi
szonylatban nem mindig 
lehet tapasztalni. Foglalko
zott az üzemükben létesít
hető melléküzem kialakítá
sának lehetőségeivel és ja
vasolta, hogy az illetékes 
szervek tűzzék ezt a kér
dést napirendre.

Steinhöfer Károly elv
társ a vállalatnál, illetve 
az üzemben kibontakozó 
munkaversenyről, a szocia
lista brigádmozgalom ta
pasztalatairól beszélt,
örömmel állapította meg, 
hogy szocialista brigád
jainkból eltűnőben vannak 
a korábbi torzulások, új 
tartalmat találnak a moz
galomban és ez újabb len
dületet ad. Ismertette, hogy 
üzemükben szervezetten a 
szocialista brigádok szer
ződéseket kötnek különbö
ző iskolákkal és a brigá
dok ennek megfelelően — 
nem is elsősorban techni
kai, anyagi segítséget ad
nak —, hanem igyekeznek 
besegíteni a politikai ne
velésbe. Kölcsönösen részt
vesznek különböző ünnep
ségeken, összejöveteleken, a 
brigádok folyamatosan fi
gyelemmel kísérik az is
kolák egyes osztályainak 
munkáját. Kapcsolatot tar
tanak és építenek a szo
cialista brigádok ezen kí
vül más termelő vállala
tokkal, pl. szénbányász 
szocialista brigádokkal. 
Kedvezően hat a brigád
mozgalom üzemünkben a 
dologzókkal való foglalko
zásra is. Ennek is köszön
hető, hogy üzemükben leg
kisebb a létszámhiány. Je
lentette a továbbiakban a 
pártértekezletnek, hogy 
üzemükben a szocialista 
brigádok szeptember 30-ig 
vállalásaiknak 90 százalé
kát teljesítették.

(Folytatás a 3. oldalon)

Dr. Horgos Dezső Dr. Hadnagy Árpád Steinhöfer Károly Német Jenő Cseresznyés Ferenc
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Tanácskozott a vállalati pártértekezlet
(Folytatás a 2. oldalról)
Német Jenő elvtárs, az 

Anyag- és Áruforgalmi Fő
osztály kommunistáinak 
képviseletében szólalt fel. 
A szöveges beszámolóhoz, 
illetve Kovács elvtárs ki
egészítő jelentéséhez kap
csolódva elmondotta, hogy 
munkaterületükön is job
ban megy a munka az 
utóbbi időben. Ezt abban 
látja, hogy megfelelő a 
kapcsolat a vállalat és az 
üzem gazdasági vezetői kö
zött és továbbmenve segí
tőkész az együttműködés a 
főosztály gazdasági és po
litikai vezetői között. A 
továbbiakban azokról az 
intézkedésekről beszélt Né
met elvtárs, amelyek a II 
rakodón a nehéz fizikai 
munka könnyítésére irá
nyultak. Mint mondotta, 
sikerült a vagonkirakást 
70 százalékban gépesíteni.

Cseresznyés Ferenc elv
társ, a III. üzem küldötte
ként szólalt fel és elmon
dotta, hogy örömmel ol
vasta az ideológiai téren 
elért eredményekről szóló 
jelentést. A számok és rö
vid mondatok — mint 
mondotta — biztosan sok
sok befektettett munka 
eredményei. Helyesnek tar
totta, hogy a beszámoló 
őszintén szólt a hiányos
ságokról is és nagyon egyet 
ért a beszámolónak azon 
megállapításával, hogy a 
politizálás nemcsak a ve
zetők, de minden párttag, 
minden dolgozó feladata.

Beszélt a marxista—le
ninista Esti Középfokú 
Iskola dolgozók közötti 
népszerűségéről, valamint 
arról, hogy a politikai és 
tömegszervezeti oktatás 
mennyiben segítette a ki
bontakozó jubileumi szel
lemi vetélkedőket. Tájé
koztatta a pártértekezletet, 
hogy alapszervezetükön 
belül hogyan szervezik a 
pártoktatás ellenőrzését és 
nem értett egyet azzal, 
hogy az utóbbi időben vál
lalatunknál visszafogják a 
marxista—leninista Esti 
Egyetemen való részvételt.

Cácsi Mátyás elvtárs, a 
Kutató Mélyfúró üzem kül
dötteként szólalt fel és 
egyetértését fejezte ki a 
Szervezeti Szabályzat mó
dosításával, illetve azzal, 
hogy a pártbalépés alsó 
korhatárát 18 életévre szál
lítsák le. Számos érv kö
zül igen érdekes volt, ami
kor Gácsi elvtárs arra hi
vatkozott, hogy a fiatalok 
közötti munkában a fia
tal párttagok mennyire al
kalmasabbak az idősebbek
nél, A korhatár leszállítá
sa többek között ezért is 
helyénvaló. Szenvedélyes 
szavakkal bírálta Gácsi 
elvtárs a különböző terü
leteken megmutatkozó bü
rokráciát, különösen a bel
kereskedelem területén

Gácsi Mátyás Ambrus Jenő Cserna Sándor Tóka Jenő Kisdaróczi János

mutatkozó hiányos mun
kát. Az országot járva, 
számos városban megfor
dult, de mint mondotta, 
sehol nem találni olyan 
rossz élelmiszerellátást, 
mint Pécsett. Különösen a 
hentesüzletek választékhiá
nyát kifogásolta. Felhívta 
a figyelmet a továbbiak
ban, hogy a vállalat és az 
üzem vezetőinek nagyobb 
gondot kell fordítani a ki
küldetésben dolgozók hely
zetére és fokozott gondos
kodással, törődéssel kell 
ellensúlyozni azt a hátrá
nyos helyzetet, amelyben 
ezek az elvtársak dolgoz
nak.

Ambrus Jenő elvtárs, a 
Megyei Pártbizottság tag
ja, a Városi Pántbizottság 
első titkára meleg hangon 
köszöntötte a vállalat kom
munistáit. örömmel álla
pította meg, hogy a párt
értekezleten elhangzott 
hozzászólások is igazolják 
a közgondolkodás fejlődé
sét, amely a vállalaton be
lül kibontakozott.

A X. kongresszus előké
születének különös. jelen
tősége, hogy ilyen széles 
körben még nem vitatták 
ezeket a kérdéseket. Na
gyon jó dolog az, hogy 
kommunisták és párton- 
kívüliek tömegesen fejtik 
ki állásfoglalásaikat pár
tunk politikáját, az ország 
ügyeit illetően. Nekünk, 
kommunistáknak világosan 
kell látni, hogy ezt pár
tunk nem öncélúan csinál
ja, messzemenően támasz
kodni is akarunk az alul
ról jövő véleményekre.

A továbbiakban beszélt 
Ambrus elvtárs a közelgő 
tanácsválasztások jelentő
ségéről és céljáról. A párt
nak elsősorban a munkás- 
osztályra kell támaszkod
ni, de nagyon nagy gond
dal kell kezelnie a szövet
ségeseket is. Az értelmi
ségnek nagy számuknál és 
a társadalmi életben be
töltött szerepüknél fogva, 
igen nagy jelentősége van 
városunk életében, de ez 
mutatkozik a beszámoló és 
a pártértekezlet hozzászó
lásai alapján, a vállalat 
esetében is. Az értelmiség 
jelentős része magáénak 
érzi a szocializmus építé
sének ügyét és cselekvőén 
támogatja azt. Ezek mel
lett — mint minden más 
területen — itt is előfor
dulnak hiányosságok. Érin
tette itt Ambrus elvtárs a 
kultúráiét és kultúrtevé- 
kenységet. Elmondotta, 
hogy nálunk is a kultúrá
nak hármas jelenségével 
találkozunk.

1. A valóban szocialista 
kultúrával, amely dominál 
hazánkban;

2. Az olyan kulturális 
termékkel, amely ugyan 
kultúra, de nem szocialista.

3. Az olyan termékekkel,

amelyek nem nevezhetők 
kultúrterméknek, de szo
cialistának sem.

Ha képzőművészeti terü
leten találkozunk az utób
bival, az rendszerint külö
nösebb kárt még nem 
okoz, de sokkal jobban 
oda kell figyelni a prózá
ra és filmre, a színművé
szetre, mert ezek közvet
lenül hatnak és állásfog
lalást is jelentenek. Kádár 
elvtársnak, a közelmúltban 
a Népszabadság szerkesz
tőségében tett látogatásá
val kapcsolatban utalt ár
ra Ambrus elvtárs, hogy 
a bírálatoknál nagyon vi
gyázni kell az általánosí
tásra, kerülni kell az egy
két esetből levont általá
nosítást.

A továbbiakban a nyu
gati világban tapasztalt 
hatásunkról beszélt Amb
rus elvtárs. Elég sokan fi
gyelnek most Magyaror
szágra. Politikánk „nyitott 
ablak” politika és ezen 
elég sokan be is néznek. 
Véleményünk szerint nyu
godtan benézhetnek, mert 
semmi olyat nem láthat
nak, amire ne lehetnénk 
büszkék. Országunkban 
egészségesen fejlődik az 
életszínvonal és ezt nem 
árt aláhúzni. Nyugodtan 
kiálljuk az összehasonlí
tást a hozzánk hasonló 
gazdasági lehetőségekkel 
rendelkező országokkal. Az 
viszont helytelen, amikor 
egyesek a tőkés világ leg
fejlettebb országaival pró
bálják összevetni körülmé
nyeinket. Ez nagyon irreá
lis, és igazságtalan. A la
káshelyzetről szólva ‘ is
mertette, hogy a követke
ző ötéves tervben 4400 la
kást építünk a városban. 
Az elosztásnál továbbra is 
figyelembe kell venni az 
urán- és a szénbányászok 
munkájának népgazdasági 
jelentőségét és kiemelten 
kell részükre lakást bizto
sítani. Befejezésül további 
eredményes munkát kí
vánt a vállalat dolgozói
nak és a megválasztásra 
kerülő pártszerveknek.

Cserna Sándor elvtárs a 
rokkant és részlegesen rok
kant bányászok problémái
ról szólt. Elég nagy szám
ban vannak a bányászat
ban, így vállalatunknál is 
olyanok, akik egy idő után 
nem tudják a földalatti 
munkaköröket • úgy ellátni, 
mint tették korábban. A 
bánya azért bánya, és bár
mennyire próbálják gépe
síteni ,a munkát megköny- 
nyíteni, a földalatti mun
ka egészségileg nagyon 
megviseli az embert. Ami
kor ezék után a bányászt 
külszníre kell osztani, je
lentősen csökkent kerese
te. Szükségesnek tartja ez
ért, keresni annak lehető
ségét, hogy vállalaton be
lül is hozzanak létre mel
léküzemeket. Az ilyen

munkaalkalmak megte
remtése mellett, fizetéski
egészítéssel is segíteni kell 
azokat a bányászokat, akik 
már nem mehetnek a föld
alatti munkára.

Tóka Jenő elvtárs, a vál
lalat igazgatója felszólalá
sában megköszönte azt a 
bizalmat, amellyel résztve- 
hetett olyan fontos politi
kai fórum munkájában, 
mint a vállalati pártérte
kezlet. Köszönettel fogad
ta azokat a hozzászóláso
kat, észrevételeket, amely 
a vállalat gazdasági mun
káját kívánta segíteni, tá
mogatni.

A vállalat előtt álló fel
adatok komoly erőfeszítést 
kívánnak a továbbiakban 
is és abban, hogy optimis
tán tekint ezen feladatok 
elé, elsősorban az játszik 
közre, hogy a vállalat dol
gozói, a kommunisták, a 
politikai szervek továbbra 
is támogatni fogják a vál
lalat vezetésének munká
ját. Maga és a vállalat 
vezetőinek nevében to
vábbra is kérte ezt a tá
mogatást.

A hozzászólásokat köve
tően Kovács István elvtárs 
válaszolt a kérdésekre, 
majd a pártértekezlet egy
hangúlag elfagodta a párt- 
bizottság 4 éves munká
járól szóló beszámolót, s 
az abban feladataként je
lölt teendőket határozattá 
emelte és ezen kívül egy 
külön határozatot fogadott 
el, amelyet a továbbiak
ban ismertetünk.

Határosat
A Mecseki Ércbányászati 

Vállalat kommunistáinak 
1970. október 10-én tartott 
pártértekezlete figyelembe 
véve a vezetőségválasztó 
taggyűlések és üzemi párt
értekezletek határozatait, 
valamint a vállalati ’ ta
nácskozáson elhangzott ja
vaslatokat, észrevételeket, 
az MSZMP Központi Bi
zottsága által kibocsátott 
kongresszusi irányelvekkel 
és a Szervezeti Szabály
zat tervezettel kapcsolat
ban a következő határo
zatot hozta:

1. A vállalat pártértekez
lete, az irányelveket tár
gyaló taggyűlések és a 
pártértekezletek vitájának 
összegezéseként határozot
tan állást foglal a Magyar 
Szocialista Munkáspárt po
litikája mellett.

Egyetértünk a Központi 
Bizottság kongresszusi 
irányelveivel, cselekvőén 
támogatjuk az abban meg
határozott feladatok végre
hajtását. Bízunk abban, 
hogy a párt felső szervei 
határozott harcot folytat
nak az irányelvekben is 
jelzett hibák és fogyaté
kosságok ellen. Ehhez a 
harchoz a magunk erejé
vel mi is hozzá járulunk.

Támogatjuk a pártunk 
Központi Bizottsága által 
vezetett külpolitikai
irályvonalat, amely megfe
lel a magyar munkásosz
tály, a dolgozó nép, a pro
letárinternacionalizmus és 
a világbéke érdekeinek.

Biztosítjuk pártunk Köz
ponti Bizottságát és a kö
zeljövőben összeülő X. 
kongresszust, hogy a Me
cseki Ércbányászati Válla
lat kommunistái mindent 
elkövetnek a jövőben is, 
hogy az általunk is he
lyesnek tartott, a párt ál
tal meghatározott — kül- 
és belpolitikai irányvonal 
az ideológiai és gazdaság 

‘szervező munkánkban
eredményesen megvalósul
jon.

2. A pártértekezlet felké
ri, a megválasztásra kerülő 
pártbizottságot, hogy a ve
zetőségválasztó taggyűlé
seken és üzemi pártérte
kezleteken elfogadott hatá
rozatokat, észrevételeket, 
javaslatokat tanulmányoz
va készítsen intézkedési 
tervet a vállalati, üzemi 
szintű feladatok megoldá
sára, illetve készítse el 
azon javaslatok, észrevéte
lek összeállítását, amelye
ket párttagságunk a fel
sőbb szervekhez címezve 
mondott el a tanácskozá
sok során.

3. A Szervezeti Szabály
zat módosításával kapcso
latban a pártértekezlet az 
alábbi néhány pont kivé
telével egyetértését fejezi 
ki és támogatja jóváhagyá
sukat. Az I. fejezet 3/e. 
pontban a régi fogalmazás 
szerint javasolja a jóváha
gyást anélkül, hogy a párt- 
szervezet titkárának, vagy 
a pártszerv tagjának vá
lasztásánál a 3 éves tag
ságot kötelezővé tenné.

A II. fejezet 6-os pont
ként javasolt szövegezést 
a következő mondattal ja
vasoljuk bővíteni: „A tag
gyűlés a kilépést űndokolt 
estben törlésre változtat
hatja.”

A III. fejezet 12/d. pont
ból nem javasolja kihagy
ni a személyi kérdések el
döntésénél eddig előírt 
„2/3-ad” szavazati többsé
get.

A pártértekezlet a XI. 
napirendi pontban megvá
lasztotta az új 35 tagú 
pártbizottságot, illetve azt 
a 48 tagú küldöttséget, 
amely a városi pártérte
kezleten képviselte a Me
cseki Ércbányászati Válla
lat kommunistáit.

Az új pártbizottság tit
kárának ismét Kovács' Ist
ván elvtársat választották. 
A végrehajtó bizottság tag
jai még: Bárácz István, 
Bimbó József, Bugyik Já
nos, Fürdős Ferenc, Kovács 
Miklósné, Nagy Zsigmond, 
Tóka Jenő és Tóth Béla 
elvtársak.

Tóth — Ragoncsa

IA munkabizottságok 
vezetői jelentést 

tesznek
a pártértekezletnek
Tóth et. a kongr. irányelvek 

• vitáinak tapasztalatairól.
Juhász et- a mandátum 
vizsgáló bizottság nevében.
Német et. a jelölő bizott

ság nevében.
Dr. Patla et. a szavazások 

összeszámolásáról.

Tóth Béla

Juhász Károly

Németh János

Dr. Patla Károly
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Nyíltan és őszintén 
a IV. üzemi körülményekről

Kintjárva a IV. üzem 
szállítóakna külzsíni léte
sítményeinél, első benyo
más: az ott folyó élénk 
munka. Mindenfelé beépí
tésre váró panelek, beton
vasak, gépek. Az aknato
ronytól jobbra hatalmas 
daru mozog. Különböző 
vállalatoktól — OBV, 
VERTESZ, GANZ — sze
relők, az építők és akna
mélyítők dolgoznak itt egy- 
időben. Jóleső érzés látni 
az itt folyó munkát, azon
ban csak kívül állók szá
mára.

A beavatottak aggódva 
járják a munkahelyet, mert 
számukra már nyilvánvaló, 
hogy a többször módosított 
majd végsőnek kimondott 
határidőre 1971. január 1- 
re sem les? üzemkész a 
szállítóakna. Mikor lesz 
kész az egész külszín és 
szállítóakna úgy, hogy az 
üzem odaköltözhet? Sajnos 
még ma is nehéz pontos

Miért késik az átadás?
dátumot mondani. Az ak
nát utólagosan cementálni 
kell, hogy az ott fakadó 
vizeket elzárjuk. Ez új 
technológiával készül és 
nem tudjuk időben meddig 
tart. Egy hónap? — há
rom hónap? A tél is köz
beszólhat még. Józan szá
mítás szerint 1971. I. félév 
végére az aknatorony, az 
északi és déli aknaház, ka
zánház, a végleges fürdő 
első szintje, egy ideiglenes 
fürdő és étkezde, valamint 
raktár kész lesz. fgy kb. 
300 ember ekkorra már

dolgozhat. A vállalat ve
zetőségének nincs szándé
kában olyan megoldáshoz 
folyamodni, hogy az embe
rek az I. üzemben fürde- 
nének, öltöznének és busz- 
szal lennének felszállítva 
az új üzemhez. 1971. év vé
gére minden külszíni léte
sítmény elkészül és ekkor
ra már zavartalanul me
het a termelés. Vagyis a 
jövő II. félév lesz a bein
dulás nehéz időszaka. So
kan aggodalommal várják 
ezt. Mik az aggodalom 
alapjai?

Mi az igazság a petöci „kibírhatatlan" körülmények körül ?
Nehanyan, akik mar dol

goztak a IV. üzemben, 
majd onnan leszámolva 
visszamentek az I. üzem
be, beszélgetések közben 
visszatérésüknek nem az 
igazi okát mondták el —

Munkaversenyről 
a kongresszus jegyében

A munkaverseny III. negyed
évi értékelése üzemünkben is 
megtörtént és újra érzékelhe
tővé vált a párt X. kongresz- 
szusának közeledésével mind 
erőteljesebbé váló lendület-

augusztus
szeptetmber

Ezzel egyidöben a produk
tív körletek anyaggazdálkodá
sa 13,71 százalékot javult.

A mindenkori értékelést ver
senybizottság végzi, összeha
sonlító, de nem merev ponto
zásos rendszerben. Helyes cs 
objektív ez azért, mert nem 
minden részleg mutatói azo-

Ügy véljük, a fentiek szem
léltetésére nem haszontalan 
dolog az augusztusi és szep
temberi eredmények összeha
sonlítása:

vágat % fejti5s% III. üzem
(t<1) összesen

107,9 104,,7 106,1
113,2 109,,5 111,02

nosak, valamir•t így nagyobb
súllyal szerepe1 az egyenlete-
sen jó teljesiltmény mint az

Jellemzőnél, 
seny széleski 
ságára az a 
bér havi he 
sonlítását:

í tar
irűsé£
UgUS2
ilyezé:

tjük 
;ére 
:tus—s 
sek i

a ver
és nyílt- 
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auguszus szeptember április 1.—szeptember 
göngyölített

30-ig

1. II. körlet VI. körlet III. körlet
2. Szállítás IV. körlet IV. körlet
3. III. körlet III. körlet VI. körlet
4. V. körlet V. körlet V. körlet
5. Gépészet II. körlet . II. körlet

A háromszakos csapatok kö
zül a Gonda János vezette 28- 
as csapat teljesítménye maga
san kiemelkedik: az április
tól szeptember 30-ig terjedő 
időszakban 167,1 százalékos, az 
október 1-től november 23-ig 
terjedő kongresszusi műszakok 
alapján eddig 221 százalékos 
teljesítményt ért el.

Természetesen a munkaver
seny széleskörű és eredmé
nyes kibontakoztatása nem 
nélkülözhette az ideológiai és 
a műszaki-gazdasági alapokat 
sem, mert tartós eredménye
ket csak ezen a talajon állva 
lehet elérni.

Részben ezt a célt szolgál
ta az üzemünkben eredménye
sen megtartott szocialista bri
gádvezetők és patronálok ta
nácskozása is. A tanácskozás 
előadója, Németh Lajos főmér
nök elvtárs, a szocialista bri
gádmozgalom 1970. első fél
éves részletes a hiányosságok
ra is kiterjedő értékelése után 
a IV. negyedév termelési és 
a szocialista brigádok előtt ál
ló egyéb feladatokkal foglal
kozott. Megkülönböztetett fi
gyelemmel esett szó a kong
resszusi munkaversenyröl,
melyben szocialista brigád
jaink nagy számban és aktí
van vesznek részt.

A műszaki-fejlesztési tervek 
realizálása során — többek kö
zött - lényegében megoldot
tuk a fémtámok egyre széle- 
sebbkörfi alkalmazását. Ez a 
biztosítási mód túllépett a kí
sérleti jellegen, két körletben 
(a III. körletben mintegy 80 
százalékban, a IV. körletben

50 százalékban) fejtési és gu
rítóhajtási munkahelyeken már
üzemszerűen alkalmazzuk.
Üzemi szinten ez a csapatok
27,1 százalékát jelenti. Az első
félévhez viszonyítva több mint
kétszeresére növekedett az al
kalmazott fémtámok száma.
Uolgozóink megszokták és szí
vesen alkalmazzák ezt a biz
tosítási módot. Az év hátra
levő részében el kívánjuk ér
ni, hogy az említett körletek
ben közel 100 százalékos fém-
támos biztosítás legyen.

A társadalmi munkák érté
kelése már jóval nehezebb az
előzőeknél. A vállalt társadal
mi munkaórák zöme szándé
kosan vissza lett tartva az
időközben elkészült népesszín
kivitelezési terv elkészüléséig.
A terv kézhezvétele után a
munkák azonnal megindultak,
és dolgozóink — az építkezést
sajátjuknak érezve — szívvel
lélekkel vesznek részt benne.

Beszámolhatunk egy másik,
szintén ide kívánkozó ese
ményről is. A szállítási kör
lettel szocialista együttműkö
dési szerződésben álló, István-
aknai szállítási körlet dolgozói
üzemünk területén társadalmi
munkát végeztek az üzem
anyagtároló építkezésén, mely
tovább erősítette az eddig is
gyümölcsöző kapcsolatokat.

Az elmondottak alapján úgy
érezzük, építve dolgozóink ak
tív támogatására — eredmé
nyeink további növelésével az
üzemek közötti végső sorrend
kialakulásában a III. üzem
döntő szerepet játszhat.

Csontos István

esetleges rossz munkájukat 
—, hanem különböző rém
híreket terjesztenek az ot
tani „kibírhatatlan” körül
ményekről, nagy melegről, 
messze van stb. Ezen túl
menően ok lehet még, hogy 
keményebb lesz a kőzet, 
más a fejtési technológia 
és üzemi átlagban maga
sabb teljesítményeket kell 
hozni és végül a szociális 
körülmények is.

Az I. üzemben terjedő 
kósza hírekre felelve, meg- 
kérdetzük Hir Ferenc vá
járt és Cseresznyés László 
fúrómestert, akiket jól is
mernek az I. üzemben és 
jelenleg a IV. üzemben 
dolgoznak. Mi a vélemé
nyük az itteni körülmé
nyekről?

Elmondották, hogy nincs 
melegebb, mint az I. üzem 
mélyebb szintjein, a kere
setek jók. Az elmúlt hó
napban csak két csapat ke
resett napi 200 forinton 
alul. Mivel új üzem, min
den gép, fúrókalapács stb. 
új, ez nagyon emeli a tel
jesítményeket.

Ez nagyjából az itt dol
gozók véleménye a IV. 
üzemről. Tovább boncol
gatva a problémákat: a IV. 
üzem főszellőztetői percen
ként 16 ezer köbméter le
vegőt szállíthatnak. ösz- 
szehasonlításul, Zobákon, 
ahol hasonló a kőzethő
mérséklet, csak 12 ezer 
köbméter levegővel szellőz
tetnek. A parciális szellőz- 
tetésű munkahelyeken
sincs meleg közvetlen a 
vájvégen, esetleg az oda- 
vissza úton. A keményebb 
kőzetek jövesztésére már 
kikísérletezett és eredmé
nyesen alkalmazott rob- 
bantástetchnológiát dolgoz
tak ki, ennek begyakorlá
sa és alkalmazása nem lesz 
nehéz feladat.

Hagy és nehéz feladat vár 
az üzemvezetésre
Nem szabad abba a hi

bába esni, hogy a dolgo
zóktól csak türelmet és ál
dozatvállalást kérünk. Gon
dos előkészítő, szervező és 
felvilágosító munkára van 
szükség, ami már meg is 
kezdődött. Az embereknek 
el kell mondani mindent 
őszintén. Először is, hogy 
mindenkinek lesz munká
ja, képesítéséhez mérten 
megfelelő beosztása. A 
káderek beosztásának alap
ja a hármas követelmé
nyen túlmenően az eddig 
végzett munkájuk lehet. 
Az üzem vezetésének és 
társadalmi szerveinek fel
adata lesz olyan légkör ki
alakítása, hogy az esetleg 
sértődött emberek is ha
mar kedvvel dolgozzanak.

A munka és technoló
giai fegyelmet magasabb 
fokra kell emelni. Iyen 
mély és gépesített bányá
ban ez elengedhetetlen kö
vetelmény. E témának 
mintegy ellen pólusaként, 
a demokratikus szabad lég
kör megteremtése is fon
tos feladat. Az olyan in
korrekt eljárások, hogy 
prémiumot tűzünk ki egy 
csapatnak egy bizonyos 
méterre, majd más irány
ban dolgoztatjuk a csapa
tot, megengedhetelen lesz.

A szakmai ismereteket 
magasabb fokra kell emel
ni, mind a műszakiak, 
mind a szakmunkások 
(iparosok, vájárok) körében 
is. A külszín szociális lé
tesítményeit minél előbb 
úgy kell elkészíteni, hogy 
az ott dolgozók otthonosan 
érezhessék magukat.

A beindulás első félévé
nek tervszámaiban a vál
lalat vezetősége figyelembe 
veszi az ittlevő nehézsége
ket, de valószínű, hogy az 
üzem dolgozói úgy fogják 
érezni: nagyobbak az indu
lás nehézségei, mint 
amennyivel a követelmé
nyeket csökkentették.
Azonban közös erőfeszítés
sel, eredményes munkával 
reméljük hamarosan büsz
kék lesznek üzemükre az 
ott dolgozók. Rangot fog 
jelenteni az ország legmé
lyebb, legmodernebb bá
nyájában, az egyesített I.— 
IV. üzemben dolgozni.

Gábor Mihály

Október lángja
(Folytatás a 1. oldalról)

a háború legnagyobb csa
pásait szenvedte el — dia
dalmasan került ki és a 
háborús csapásokat kihe
verve bebizonyította a vi
lágnak a szocializmus élet
erejét.

Európában és szerte a 
világon az erőviszonyok 
megváltoztak a szocializ
mus javára. Az októberi 
fáklya fénye már nemcsak 
Oroszországnak világított, 
hanem közvetlen egymil- 
liárd ember éltető eleme 
lett a szocializmus szabad 
levegőjében és a másik két
milliárd ember harcol ér
te vagy álmodik róla a 
földön. Ma már vitathatat
lan tény, hogy a szocialis
ta világrendszer döntő je
lentőségű tényezővé vált a 
világ fejlődésében. És ez 
azt jelenti, hogy az em
beriség történelmi távlatai, 
az emberiség sorsa elsza- 
kíthatatlanul összeforrt a 
szocializmus ügyével. Az 
elmúlt fél évszázad gya
korlatban bizonyította be, 
hogy a kapitalista rend
szer elkeseredett erőfeszí
tései, világhegemóniájának 
helyreállítására irányuló 
törekvései, az agressziók, 
kis és nagy háborúk elle
nére, a nemzetközi erővi
szonyok feltartózhatatlanul 
a szocializmus javára to
lódnak el. Aki ezt felis
meri, az nem tévedhet el 
a dolgok és események so
kaságában, a sokszor el
lentmondásos jelenségek 
sűrűjében. Nincs a mai vi
lágban egyetlen jelentős

társadalmi folyamat, fejle
mény sem, amely a szocia
lista világrendszer befolyá
sán kívül, vagy e befolyást 
kiküszöbölve menne végbe. 
Az elmúlt fél évszázad 
társadalmi fejlődésére rá
nyomta bélyegét előbb a 
kapitalista környezetben 
egyedülálló szovjet állam 
harca és társadalomátala
kító tevékenysége, majd a 
szocialista világrendszer új 
világot teremtő munkája. 
E nélkül a tevékenység 
nélkül el sem képzelhető 
a harmadik világ országai
nak robbanásszerű, bár ha
talmas nehézségekkel járó 
fejlődése, amit éppen a 
ázocialista világrendszer se
gít a leghatékonyabban.

Napjainkban természetes 
szövetségben küzdenek 
vállvetve a szocialista tá
bor országai, a kapitalista 
országok dolgozói, a har
madik világ népei, életbe
vágó érdekeikért, az egész 
emberiség létérdekeiért, a 
békéért, a haladásért, a 
szocializmusért-

A szocializmus végső 
győzelméig, a béke bizto
sításáig az egész világon 
még nagy utat kell meg
tennie az emberiségnek. 
Október fáklyája, mely ma 
már az egész világ dolgo
zóinak világítja meg a 
szocializmus felé vezető 
utat, egyre nagyobb láng
gal ég az embermilliárdok 
szívében, és ez az út el
vezet a végső győzelemig 
— a szocializmus világmé
retű győzelméig.

Suha Ferenc

Fekete alapon fehér betűkkel

MÉV— DIGITAL

a „íviijv—Ultin AL el
nevezés egyre ismertebb a 
hazai és külföldi modelle
zők körében. A fekete ala
pon fehér betűkkel meg
jelenő felirat egy bonyo
lult elektronikus rendszert 
takar.

A Kísérleti Kutatási és 
Automatizálási Üzemben 
1969-ben kezdődött el egy 
rádiótávvezérlő berendezés 
fejlesztése. Olyan rendszer 
kifejlesztése és gyártásra 
való előkészítése volt a cél, 
amely alkalmas repülőmo- 
dell, hajó, autó távvezérlé
sére, legalább 1 km távol
ságról. A problémával az 
MHSZ Modellezési Osztá
lya fordult a vállalathoz. 
Külföldön nagy népszerű
ségnek örvendő ága a mo
dellezésnek a rádiós mo-

dellezés. Hazai elterjedésé
nek az az akadálya, hogy 
a szükséges készülékek 
csak valutáért vásárolha- 

j tók. Egy készülék ára 250— 
500 dollár. A Kísérleti Ku
tatási és automatizálási 
Elektronika Üzemegységé
ben sikerrel oldottuk meg 
a feladatokat. A Pertz Fe
renc által konstruált ké
szülék a gyakorlati próbák 
során is megállta a helyét. 
Kipróbálták a készüléket 
repülőben és hajóban is. 
Jól állta a motoros model
lek rázását. A nagy igény- 
bevételt jelentő sebességi 
hajók kormányzásánál sem 
maradt el az ismert nyu
gati márkák teljesítő ké
pességétől.

A készülék az egész 
üzemegység munkájának 
eredményeként valósulha
tott meg. Kísérleti példá
nyok legyártása is csak 
korszerű technológiával, a 
legújabb alkatrészek fel
használásával volt lehetsé
ges.

A készülékben egy-egy 
18x40 mm-es lapon 38 al
katrész van. A nyomtatott 
áramkör elkészítése ilyen 
méretekben csak fotoeljá- 
rással lehetséges. Az áram
kört nagy nagyításban, 
gondosan meg kell rajzol
ni. Erről a rajzról fény- 
képfelvétel készül olyan 
méretűre, amilyen > az 
áramkör valódi mérete. 
Erről a filmről készül a 
nyomtatott áramköri le
mezre a fotómásolat. A

fotómásolatból kémiai eljá
rással készül az áramkör. 
Az alkatrészek forrasztása 
miniatűr forrasztópákával, 
nagyító alatt végezhető el. 
Az aprólékos munka ered
ménye egy mindössze' 14 
dkg súlyú rádióvevő, ami 
elfér egy tenyérben is. A 
rádióadót kézben tartva a 
dobozon levő botkormá
nyok segítségével a repü
lő vagy hajó ugyanúgy ve
zethető, mint az „igazi”. A 
kormányok kitérése ará
nyos a botkormány elmoz
dításával. Valamennyi mű
repülő figura végigrepülhe
tő, amit csak pilótás gép
pel egyáltalán repülni le
het. Nem csekély ezeknek 
a modelleknek a sebessége 
sem. A repülőmodellek 
150 km/óra körüli, a se
bességi hajók 60—80 
km/óra sebességet érnek el. 
Ezek az adatok mutatják, 
h,ogy ez már több mint já
ték. A készülékek komoly 
műszaki felkészültséget igé
nyelnek és felhasználásuk 
más feladatok megoldására 
is lehetséges.

A szocialista országokból 
is jelentős az érdeklődés a 
berendezés iránt. A jövő 
év elején a készülék soro
zatban is gyártható. Sze
retnénk elérni, hogy a 
„MÉV—DIGITAL” egyre 
több modell „agya” legyen 
és a felhasználók megbíz
ható, jó berendezésnek is
merjék meg itthon és kül
földön egyaránt.

Pandúr Béla
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A mérnök
továbbképzésről
A fejlett ipari országok

ban végzett felmérések sze
rint az egyetemeken taní
tott, alkalmazott tananyag
— tehát nem az alaptár
gyak — rohamosan elévül. 
A repülőgépiparban öt, a 
gépiparban hat—nyolc
évenként kellene újra ta
nulni a tananyagot, hogy 
a legújabb ismeretekkel 
egy mérnök lépést tudjon 
tartani. Nálunk és különö
sen a bányaiparban még 
nem ilyen gyors az elévü
lés. Az új anyag azonban 
szaporodik — gondoljunk 
csak arra, hogy vállalatunk 
is milliókat költ számító- 
gépes munkákra — és ezen 
anyagoknak legalább az 
áttekintése múlhatatlanul 
szükséges.

Vállalatunkon belül
többször volt már mérnök- 
továbbképző tanfolyam, 
legutóbb 1966-ban dr. Rich
ter egyetemi tanár ismer
tette a kőzetcsavarozás el
méleti és gyakorlati ered
ményeit. A tanfolyamon 
hallottak jelentős mérték
ben járultak ahhoz, hogy 
ma a kőzetcsavar általáno
san használt és olcsó biz
tosító elemünk lett. A leg
újabb terület, ahol a szer
vezett továbbképzés igé
nye felmerült, a bányaszel- 
lőztetés-klimatizálás terüle
te. Mélybányák esetében a 
szellőztetési tudnivalók mi
nőségben és mennyiségben 
messze meghaladják egye
temen szerzett ismeretein
ket. Evégből szerveztünk
— a Személyzeti Osztály 
oktatási csoportjának se
gítségével — a szellőzteté
si mérnökök és szellőzte
téssel foglalkozó kísérleti 
üzemi mérnökök részére to
vábbképzést.

A tananyag összeállítását 
úgy végeztük, hogy kiválo
gattuk azokat az alap-tud
nivalókat, amelyek a leg
frissebb klimatizálási szak- 
irodalom megértéséhez 
szükségesek. így az anyag 
jelentős része termodina
mikából és az ehhez szük
séges matematikából áll. 
Nagy segítséget jelentett, 
hogy a Kísérleti és Kuta
tási Üzem vezetősége lehe
tővé tette dr. Müller Lász
ló kutató-mérnök részére a 
tanfolyam vezetését, és ezt 
ezúton is megköszönjük. 
Mivel a szellőztetési és bá- 
nyahőtani számításoknál a 
számítógépek egyre fonto
sabb szerepet kapnak, a 
programozás és a számító
gép-alkalmazás szintén je
lentős óraszámmal szerepel. 
A speciális anyagra tekin
tettel a résztvevőket úgy 
válogattuk, hogy azok ke
rüljenek a tanfolyamra, 
akik a tanultakat tényle
gesen alkalmazni is tudják 
és a foglalkozásokon kívül
— legalább heti 4—6 órá
ban — szintén foglalkoz
nak az anyaggal. Fontos
nak tartottuk, hogy a nagy 
anyag ellenére se húzódjon 
el a tanfolyam időtartama, 
ezért a heti óraszámot 
emeltük meg. A tanfolya
mon a szemináriumszerű 
előadás módot választottuk. 
Az elméleti anyaggal pár
huzamosan mind a szak- 
irodalmi, mind az üzemi 
példákat megtárgyaljuk.

Tapasztalataink alapján 
javasoljuk — esetleg kül
ső előadók meghívásával — 
a kőzetmechanika, a rob- 
bantás-elmclet és bányagé- 
pcsítés területén is hasonló 
mérnöktovábbképző tanfo
lyamok szervezését.

Selmeczy Miklós

„Kiváló vállalati" szinten 
készüljünk a pártkongresszusra

A vállalati szakszerveze
ti bizottság október 15-i 
ülésén' értékelte a kong
resszusi munkaverseny ed
dig elért eredményeit és 
meghatározta a szocialista 
munkaverseny tartalma
sabbá tételének további 
feladatait.

A testületi ülés megálla
pította, hogy a verseny 
ideje alatt a termelékeny
ség az előző évihez képest 
növekedett és ez lehetővé 
tette 1970. évi tervünk idő
arányos teljesítését a nagy
fokú létszámhiány ellenére 
is. Gazdasági eredményes
sége mellett a vállalati 
munkaverseny mozgalom 
tartalmában is sokat fej
lődött. Egyre inkább elő
térbe kerülnek a politikai 
művelődésre, kulturálódás- 
ra, önképzésre és a szocia
lista életmód kialakítására 
irányuló törekvések; ezek 
közvetett biztosítékai a jö
vőbeni gazdasági eredmé
nyességnek, az élet és 
munkakörülmények továb
bi javulásának. Továbbra 
is segíteni kell a párt X. 
kongresszusa tiszteletére 
kibontakozott munkaver
senyt. Az éves vállalások 
maradéktalan teljesítésével 
biztosítani kell, hogy a 
harmadik ötéves terv utol
só éve sikeresen záruljon 
és vállalatunk „Kiváló vál
lalat” szinten teljesítse az 
1970. évi népgazdasági

tervből adódó feladatait.
További feladatként ha

tározta meg a szakszerve
zeti bizottság, hogy a mun
kaverseny mozgalmat a 
brigádmozgalom és az ezen 
alapuló nagyobb egységek 
szocialista mozgalmának 
tartalmasabbá tételével és 
kiszélesítésével tegyük al
kalmassá még nagyobb fel
adatok megoldására. Ennek 
érdekében gazdasági és tár
sadalmi szerveink minden 
szinten, az év hátralevő 
időszakát használják fel a 
szocialista címért küzdő 
kollektívák megszilárdítá
sára: ’

— A szocialista címért 
küzdő egységek önértékelé
sére támaszkodva igénye
sen bírálják el, a vállalá
sok alapján, a hármas jel
szónak megfelelő tevékeny
séget. Ügyeljünk arra, hogy 
a kitüntető szocialista cím 
valamely fokozatát a ter
melési tanácskozás az arra 
érdemessé vált kollektívák
nak ítélje oda.

— A Kormány és SZOT 
Elnökségének 1001/1970. sz. 
határozata a szocialista bri
gádok kitüntetéséről, az ez 
évi tevékenység alapján 
kerül először gyakorlati 
alkalmazásra. A mozgalom 
további megszilárdítása ér
dekében az elismerések és 
kitüntetések fokozatainak 
odaítélésénél a hármas jel
szónak megfelelő tevékeny

Csatlakozva a vállalati 
KISZ- és szakszervezeti 
bizottság MSZMP X. kong
resszusa tiszteletére kiadott 
felhívásához, „Ki minek 
mestere” vetélkedőt tartot
tunk vájár szakmában. A 
két napos vetélkedőn 18 
fiatal, 30 éven aluli vájár 
vett részt. A vetélkedő el
ső napján bányabeli mun
kahelyeken gyakorlati fel
adatokat, pontosabban 
konkrét termelési feladato
kat kellett megoldaniuk, 
vágathajtási, fejtési mun
kahelyeken.

A verseny-munkahelyek 
előkészítése semmiben sem 
különbözött az üzem egyéb 
más munkahelyeitől, ezért 
a versenynapi bányajárá
son a szervezők egy pilla
natra úgy érezték, hogy 
nem lesz igazi a verseny, 
nem lesznek jó teljesítmé
nyek. Az összesorsolt fia
tal vájár-csapatok a szá
mukra teljesen ismeretlen 
körülmények között ragyo
góan helytálltak és műszak 
végére teljesen eloszlatták 
a korábbi aggodalmainkat.

A telepített 5 csapat kö
zül négy 155 és 208 szá
zalék közötti teljesítménye
ket ért el, ami szép ered
ménynek mondható és mű
szak végén a bányából ki
szálló versenyzők elégedet
ten vették tudomásul az 
elért eredményeket.

Egységes volt a véle
mény, hogy a nehézségek 
ellenére olyan munkahe
lyeken sikerült kiemelkedő 
eredményeket elérniük, 
ahol bizonyítani kellett a 
jó felkészültséget, alkal
mazkodó képességet a vá
ratlan helyzetekben is. A 
gyakorlati eredményeket 
pontokba átszámítva, egy
mástól minimális pontkü
lönbségekre elszakadva 
kezdték másnap az elmé
leti versenyt, a vetélkedő 
fiatalok. Feladatuk volt 
elméleti szinten igazolni

ség, a vállalásoknak meg
felelő színvonalát kell fi
gyelembe venni: a maga
sabb kitüntetéseket az 
üzem eredményeit huza
mosabb időn át számotte
vően előmozdító, az önmű
velésben és a szocialista 
magatartásban különösen 
példamutató, össztevékeny- 
ségükben magas színvona
lat elért brigádok részére 
kell biztosítani.

— A vállalásukat ez év
ben nem teljesítő kollek
tívákkal meg kell beszél
ni a cím oda nem ítélésé
nek okát. Felhívni figyel
müket és segíteni, hogy az 
1971-es évben, a hármas 
jelszónak megfelelő tovább 
lépésük érdekében milyen 
konkrét vállalásokat te
gyenek.

— Az 1971. évi vállalá
sok elkészítéséhez, az egy
ségre vonatkozó javaslatot 
kell kidolgozni; a „tanul
ni, élni” jelszó vállalásaira 
sokoldalú és konkrét „aján
lást” kell tenni a brigádok 
felé.

A negyedik ötéves terv 
vállalati céljainak megva
lósítását a szocialista mun
kaverseny mozgalom kiszé
lesítésével, az üzemi de
mokrácia növelésével, a 
vezetés színvonalának
emelésével kell elősegíteni.

Simon Sándor

Vájár szakmai vetélkedö a III. üzemben
szakmai tudásukat, az 
ÁBBSZ, ÁRBSZ, BTE, 
munkavédelmi és egyéb 
előírások köréből. Az elmé
leti vetélkedő nagy ver
senyt hozott, amely legjob
ban azzal a példával jel
lemezhető, hogy a 11.—15. 
helyen álló versenyző az 
értékes 2. helyet' szerezte 
meg és végsősoron a leg
jobb hat helyezést 1—2 
pontkülönbség döntötte el.

A legjobb eredményeket 
érték el: Kővágó József, 
Bús Béla, Nagy Tibor és 
Bodonovics János vájárok.

A verseny krónikájához 
tartozik, hogy a legjobb 1

—6. helyezést elért fiata
lok az üzemvezetés által 
kitűzött értékes pénzjutal
makat kaptak, elismerve 
kiváló szakmai teljesítmé
nyüket és felkészültségü
ket. A verseny ünnepélyes 
befejezésénél a zsűri ab
ban a reményben értékelte 
a teljesítményeket, hogy 
fiataljaink a vállalati dön
tőben is becsülettel helyt
állnak, méltón képviselik a 
III. üzem fiatal vájár ge
nerációját és további szép 
eredményeket érnek el az 
MSZMP X. kongresszusa 
tiszteletére.

Hajdú Tibor

Szocialista brigádvezetők értekezlete
a III. íizemben

1970. szeptember 24-én az 
új tanácsterem zsúfolásig 
megtelt. Szocialista brigád
vezetők, gazdasági vezetők 
és társadalmi vezetők je
lentek meg, hogy megtár
gyalják a szocialista bri
gádmozgalom jelenlegi 
helyzetét és a hátralevő 
idő feladatait.

Németh Lajos elvtárs, az 
üzem főmérnöke beszédé
ben foglalkozott a szocia
lista brigádok I. féléves 
teljestíményével, de kitért 
az üzem gazdasági hely
zetére is. Felhívta azon 
szocialista brigádok figyel
mét, kiknek I. féléves tel
jesítményét a versenyérté
kelő bizottság negatívan ér
tékelte, hogy a második 
félévben igyekezzenek min
dent elkövetni, hogy tel
jesítményüket pozitívan ér
tékeljék.

Németh elvtárs előadása 
után megkezdődtek a hoz
zászólások. A hozzászólók 
többségénél érezni lehetett 
a brigádmozgalom szerete
dét és a mozgalomért ér
zett aggódást. Kifejtették 
többek közt, hogy a meny-

nyiségi változás mellett, 
most már szükség volna 
minőségi változásra is.

Több brigádvezető fel
ajánlást tett az új dolgo
zók betanítására, a kollek
tívába való bevonására, 
mert — mint mondták — 
a szocialista brigádok ösz- 
szetétele stabil, aki bekerül 
a brigádba, az általában 
marad is.

Nagy tetszést aratott Lo
vas elvtárs hozzászólása, 
aki elmondotta, hogy olyan 
brigádtagja is van, aki a 
csapatra kerülése előtt ál
landóan bumlizott, de a 
brigád hatására megválto
zott és az idei bányásznap
kor „Kiváló dolgozó” ki
tüntetést kapott.

Több mint húsz hozzá
szólás után Németh elv
társ válaszolt a feltett kér
désekre, majd Izsó Balázs 
elvtárs szb-titkár elismeré
sét fejezte ki, hogy az el
hangzottak mindenki szá
mára gyümölcsözőek lesz
nek és ezzel berekesztette 
az értekezletet.

— lai. —

FELHÍVÁS
a vállalat dolgozóihoz!
Az MSZMP Központi Bizottságának a párt X. 

kongresszusára kiadott irányelvei rögzítik a népgazda
ság IV. ötéves tervének célkitűzéseit. Az irányelvek rá
mutatnak többek között arra, hogy: „A termelékenység 
és a termelés hatékonyságának jelentős javítása, gaz
dasági versenyképességünk növelése szükségessé teszi 
a műszaki haladás meggyorsítását, a termelési szerke
zet korszerűsítését, a dolgozók szakmai képzettségének, 
a vezetés színvonalának emelését.”

Az országgyűlés 1970. október 3-án törvényt alko
tott a magyar népgazdaság IV. ötéves tervéről. A terv 
célkitűzései az alábbiakat rögzítik: „A IV. ötéves terv
időszakban a gazdaságpolitika fő irányvonala a társa
dalmi termelés hatékonyságának erőteljes növelése, me
lyet különösen a munka termelékenységének emelkedé
sével, a fajlagos anyagráfordítások csökkentésével, az 
álló-, valamint a forgóeszköz-állomány kihasználásának 
javításával, a fejlesztési eszközök hatékonyabb felhasz
nálásával, a termelési szerkezet átalakításának meg
gyorsításával, korszerű termékek és termelési eljárások 
bevezetésével, a nemzetközi munkamegosztásban való 
részvételünk fokozásával, a szervezés és a vezetés szín
vonalának emelésével, a tudományos eredmények haté
kony felhasználásával kell megvalósítani.”

A lakosság jövedelmének alakulásáról a törvény az 
alábbiakat rögzíti: „A tervidőszakban a reálbér — a 
hatékonysági követelmények teljesítése mellett — 16— 
18 százalékkal növekedjék; az eddiginél inkább le
gyen meghatározó szerepe a reáljövedelem emelkedésé
ben. Az 1 főre jutó reáljövedelem 25—27 százalékkal 
emelkedjék.”

A népgazdaság • fejlesztésének általános irányelvei 
érvényesek vállalatunkra is. Vállalatunk IV. ötéves ter
vét már kidolgoztuk. Látjuk, hogy növelnünk kell gaz
dasági munkánk hatékonyságát ahhoz, hogy dolgozóink 
jövedelmét az irányelvekben és a törvényben megje
lölt mértéknek megfelelően emelhessük.

Az előttünk álló feladatok eredményes megoldása 
érdekében felhívással fordulunk dolgozóinkhoz — mun
kásokhoz, műszakiakhoz, és egyéb alkalmazottakhoz —, 
hogy munkájukkal, észrevételeikkel és javaslataikkal 
segítsék elő munkánk hatékonyságának megjavítását. 
FONTOSABB FELADATAINK AZ ALÁBBIAK:

1. A bányaüzemek érc meddő arányának megjaví
tása:

— az elszegényedés csökkentése,
— a feltárási és előkészítési paraméterek megja

vítása,
— a vágatszelvények csökkentése, és egyéb eszkö

zök útján.
2. A vegyi feldolgozás már elért fémkihozatalának

tartása az érctermelés összetételének megváltozása el
lenére. /

3. A TH. biztosítás arányának csökkentése, a gaz
daságosabb — főtecsavaros és egyéb biztosítási módok 
— arányának növelésével.

4. A fajlagos anyagfelhasználás csökkentése a bá
nyászatban, a vegyi feldolgozásban, a mélyfúrásban és 
a szolgáltatásban. Különös figyelmet kell fordítani a 
sűrített levegő, villamosenergia és a víz felhasználásra.

5. Szervezési intézkedések útján a kiszolgáló és az 
alkalmazotti létszám csökkentése.

6. Az álló- és forgóeszköz gazdálkodás megjavítása:
— új állóeszközök egyszerűbb kivitelezése,
— meglevő állóeszközök gondosabb karbantartása,
— anyagkészletek mennyiségének csökkentése, és 

egyéb eszközök útján.
7. Üj technológiai folyamatok bevezetése, különös 

tekintettel a nehéz fizikai munkát igénylő és baleset 
veszélyes munkafolyamatokra.

8. A vállalat tevékenységéhez kapcsolódó mellék
profilú tevékenység kiszélesítése.

A fenti felsorolás csak példaszerű, utal a fonto
sabb feladatokra. Ezek mellett minden témával lehet 
pályázni, amely a vállalati tevékenység hatékonyságát 
elősegíti, a vállalati nyereséget növeli (üzemszervezési, 
termelékenység növelő, önköltség csökentő stb.) intéz
kedésekkel.

A javaslatok részletes műszaki és gazdasági kidol
gozása mellett ötlet szinten is benyújthatók. A haszno
sítható javaslatokat benyújtókat — a javaslatok hasz
nosíthatósága szerint — jutalomban részesítjük. Az 
újítás jellegű javaslatokat újításként bíráljuk el.

A javaslatok elbírálására az alábbi bizottságot ne
vezzük ki:

Elnök: Szomolányi Gyula műszaki főosztályvezető, 
tagjai: dr. Barabás Andor földtani főosztályvezető, Fes
sél Tibor munkásügyek főosztályvezetője, Kovács Lász
ló gépészeti osztályvezető, Dr. Patla Károly tervgazda
sági osztályvezető, Németh János szervezési osztályve
zető, Bácsván János pénzügyi osztályvezető.

Javaslatokat „Pályázat” megjelöléssel a központ 
Műszaki Főosztályára kell megküldeni, 1970. december 
31-ig, majd a továbbiakban felmerülő javaslatokat fo
lyamatosan.

Kovács István Tóka Jenő Rácz Gyula Eckert Péter 
párttitkár igazgató vszb-titkár KISZ-titkár
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Szeles 
Józsi báesi 
nyugdíjba 
vonult

Hosszú munkában eltöl
tött évek után nyugdíjba 
vonult a Kutató Mélyfúró 
Üzemi TŰK kezelője. Sze
les Józsi bácsit a Kutatási 
Üzemrész szocialista bri
gádjainak tagjai búcsúztat
ták. Mindenki meleg kéz
szorítással kívánt jó pihe
nést neki, az aktívan dol
gozó, külsőleg kicsit mor
cosnak látszó, de belsőleg 
készséges, segítőszándékú 
munkatársnak.

Elek István főmérnök 
elvtárs köszönte meg me
leg szavakkal Szeles elv
társ munkáját és mindazt 
a tevékenységét, melyet 
mint régi párttag üze
münknél, annak megala
kulása óta kifejtett, majd 
átadta a brigádtagok által 
felajánlott kollektív aján
dékot.

Az elérzékenyült Józsi 
bácsi meghatottan, csillo
gó szemekkel köszönte meg 
a figyelmességet, útrava- 
lóul még adott néhány 
hasznos tanácsot is a hosz- 
szú, dolgos évek ellenére 
még kiaknázatlan fegy
vertárából.

Szabó Tibor

Szudáni diák Nasszer elnök haláláról „Lassan járj...
A világ haladó gondol- j 

kodású emberei megdöbbe- I 
néssel vették tudomásul: — 
meghalt Gamal Abdel ' 
Nasszer elnök Egyiptom vi- , 
lágszerte elismert államfő-1 
je. Ma már örök nyuga- j 

i lomba helyezték a nagy 
politikust, kinek a teme- ’ 
tésén hetven ország kor- j 

Hnánydelegációja; 18 állam-, 
í fő és 9 miniszterelnök vett 
részt. Jelenlétük amellett, 
hogy az arab nemzet nagy 
fiának a végtisztesség mél
tó megadását célozta lehe
tőséget szolgáltatott rend
kívüli jelentőségű politikai í 
találkozókra, eszmecserék
re, tárgyalásokra.

A lángban álló országok
ban dörgő fegyverek zaja 
nem hallatszik hozzánk el. 
A TV-híradó filmkockái 
hozzák időnként szemünk 
elé a fegyveres katonákat, 
a koncentrációs táborba 
zárt embereket...

E sokat szenvedett föld
részről városunkban tanul 
néhány diák. Őket keres
tem meg az Orvostudomá
nyi Egyetemen. Hogyan fo
gadták a hírt Nasszer ha
láláról? Az egyre súlyos
bodó arab helyezttel kap
csolatban mi az álláspont
juk, hisz már több éve 
Magyarországon tartózkod
nak.

Mohamed Ahassad szu- 
dáni 24 éves, nyúrga, fe
kete göndörhajú fiatalem
ber:

„Kostiában születtem a 
Fehér Nílus partján 1946. 
június 9-én. Heten va
gyunk testvérek. Apám gé
pész volt, azonban már tíz 
éve meghalt- A gimnázium 
elvégzése után jelentkez
tem az orvostudományi 
egyetemre. Magyarországon 
egy hat hónapos előkészí
tő tanfolyam után sikeres 
felvételi vizsgát tettem és 
így kerültem Pécsre, hol 
most harmadéves hallgató 
vagyok. Mély megrendü
léssel hallottuk a hírt 
Nasszer elnök haláláról. 
Aggodalommal figyeljük a 
távirati irodák jelentéseit, 
melyek az arab helyzetről 

I tájékoztatják az embereket. 
Mindenkor kész vagyok, ha 
szükségessé válik, hogy 
fegyverrel a kezemben 
honfitársaim segítségére 
siessek. Háromezer szudá- 
ni diák tanul európai or

szágokban és az Egyesült 
Államokban, azt hiszem: 
az ő nevükben is beszél
hetek.”

Megköszöntem Ahassad- 
nak a beszélgetést és an
nak a reményemnek adtam 
kifejezést, hogy erre nem 
fog sor kerülni és végre 
annyi huzavona után nor-! 
malizálódik a most súlyos 
politikai helyzet Közel-Ke
leten.

Leonyid Brezsnyev a

legutóbbi bakui beszédé
nek egy mondatával zá
rom írásomat. „A jövőben 
is megadunk minden támo
gatást, segítséget az ara
bok igazságos harcához, az 
agresszorok által elfoglalt 
területek felszabadításáért, 
a szilárd béke megterem
téséért a Közel-Kelet tér
ségében.” ,

Bornemissza József

„Lassan járj, tovább 
élsz!” mondja a közmon
dás. Mondanám én: „las
san járj, tovább élsz!” 
Minden reggel és délután 
mondhatnám. De kinek? 
Mindenkinek? Azt nem le
het. Hát mit lehet? Hát 
mit lehet tenni, hogy a 
munkába igyekvők, onnan 
hazatérők ne cikázzanak a 
a járművek között.

Színhely: a „hétemeletes” 
megálló, mondjuk reggel

BÁNYÁSZSORS
gyerekkorától vonzódik a 
gépekhez. De megszerette 
a bányamunkát. 1963-ban 
vájár. Jó csapatokon dol
gozott mindig. Előbb szak
vezető, majd csapatvezető. 
Csapatával az elsők kö- 1 
zött nevezett be a szocia
lista brigádmozgalomba. 
Ma már négyszeres szo
cialista brigádtag. Kapott 
egy kiváló dolgozói okle
velet is.

És jelenleg?
Az üzem legjobb fejtési 

csapatán dolgozik. Két 
éve annak, hogy Kalocsai 
Gyula, a 39. csapat veze
tője, aki korábban aknásza 
volt, a csapatra hívta 
szakvezetőnek. Eleinte vo
nakodott, mert nem híve 
a gyakori munkahelyvál
toztatásnak. De nem bánta 
meg a cserét. A csapatban 
kitűnő együttest talált, 
ahol szakmai tudását nem
csak hasznosítani, de to
vábbfejleszteni is tudta. 
A csapat tagjaként végez
te, el a robban tóvájári tan
folyamot is. Az anyagi 
megbecsülésre nincs pa
nasza. A munka nem 
könnyű, de jól megfizetik. 
Havi átlagban 7000 Ft-ot 
keres. A hűségjutalma 14 
ezer Ft. A lakásban szép 
bútorok, képek, szőnyegek, 
TV, rádió. Rövid idő kér
dése és megérkezik a ki
utalás egy Polski-Fiatra is.

Az erkölcsi megbecsü
léssel sincs baj. A kiváló 
dolgozói oklevél, a sok 
versenyjutalom... És, per- 

■ sze, az is az erkölcsi meg
becsülés jele, hogy az 
üzem legjobb csapatára 
hívták. Nomeg az is, hogy 

; 1965-ben lakást kapott, s

1970.
azt 1968-ban kicserélhette 
erre a szép, központi fű- 
tésesre.

‘A család?
Felesége a Dohánygyár

ban dolgozik. 18 éves Feri 
fia vizsgázott karosszéria- 
lakatos. A 12 éves Marika 
általános iskolai tanuló. 
Érettségizni szeretne. Miért 
nem lett a fiúból bányász? 
Erre a kérdésre Feri elpi
rul egy kicsit. Apja felel 
helyette: ugyanúgy sze
reti a gépeket, mint ő. Így 
épúgy az apai nyomdoko
kon halad, mintha bányász 
lett volna.

További tervek?
Becsületesen résztvenni 

a termelő munkában, tár
sadalmi tevékenységben, 
szocialista brigádmozga
lomban mindaddig, amíg 
az erő és egészség enge
di. Ma már 40 éves. Ha 
nem is rövidesen, de 
előbb-utóbb eljön az ideje, 
hogy átadja a csákányt 
fiatalabbnak.

És azután?
Talán mint robbantó

mester hasznosíthatná ta
pasztalatait, tudását... De 
erről még korai beszélni.

Az ajtóban búcsúzom a 
családtól, s magammal vi
szem az elégedett embe
rekből sugárzó kellemes 
érzéseket, bár minden csa
ládban így lehetne már.

Dr. T. F.

Fenti portré írásunkat 
a Mecseki Szénbányász 
közölte le Wenczler et. 
bányásznapi kitüntetése 
alkalmából- Munkájában 
további sikereket kívá
nunk.

Szerk.

hét órakor. Indul az élet, 
indulnak a buszok is. In
dulnak az emberek. Kez
dődik a mindennapos ro
hanás. De már a lépcső
házban kezdődik. Tart: 
járdán, úttesten, egyesek
nek hónapokon át.

A megállótól pár méter
rel arrébb, festett ZEBRA. 
Ott kellett volna átjönni. 
Ám az kerülő és tovább 
tart! A busz viszont már 
bent áll! Oda az eddigi ro
hanás? Nem. — Gondolja 
magában. — Mindez sebes
ségcsökkentés nélkül. Len
dület még van (a lépcső
háztól gyűjtötte), tehát ug
rik. Le a járdáról. Csi
korgás! Ugrik mégegyet. 
Félig balra, közben kicsit 
előre is. Átért. Fel is ug
rott. A buszra. Közben, 
aki fékezett mondaná, hogy 
az a ...., de már nincs ki
nek. Elment. Még tragédia 
nem volt, baleset már igen. 
Mi lehet ami még nem volt? 
Korlát. Úgy a járdaszélen. 
Igen .Lánccal és felszálló 
hézaggal. Fekete-fehérre 
festve, ahogy szokás. Ron
taná a városképet? Nem 
hiszem. Szebb városképben 
is láttam már ilyent jól 
beilleszkedni. Ki örülne ne
ki? Talán aki „cikázzik”, 
reggelenként még haragud
na, de holnap már ő is 
örülne. Mindenképpen örül
nének a hozzátartozói.

Elég, ha csak mondjuk? 
Nem. Már régóta mond
juk. Ma még hiába. Tud
juk ezt fegyelemmel korlá
tozni? Nem. És ha korlát
tal fegyelmeznénk?I

Hogy mennyibe kerülne? 
Talán 25 ezerbe. Drága? 
Ki fizetné? Nem lenne 

I „gazdája”? Ez esetben ta
lán fordulnánk az Állami 
Biztosítóhoz. Még neki is 
megérné. Arra gondoltam, 
hogy mennyit kellene kifi
zetni akkor, ha mondjuk 
az áldozatnak „Nagy élet- 
biztosítása” lett volna.

Arról nem is beszélve, 
hogy mennyivel inkább 
BIZTOSÍTÁS az a tény, ha 
a 25 ezret nem az EM- 
BER-ért, hanem a korlát
ért fizetnénk!

És még valami! Megsí- 
ratni sem kellene!

Buzády György

Végre kiürítették a golgotai lakótelepet
Beszélgetés Jelenik Lászlóval, — eggyel a suk közül

kék és ’céltudatosan dolgo- [ 
zó műszakiak között. A 
keretek és az életstílus 
lendületes fejlődése mellett 
azonban mindmáig olyan 
koloncokat cipéltünk és ci
pelünk magunkkal, mint a 
golgotái és platói „lakóte
lepek” problémái.

A vezetésnek e problé
mákhoz való viszonyát 
nem a közöny jellemzi. 
Határozatok, feladattervek, 
konkrét intézkedések je- j 
lentik azt a húzóerőt, i 
amely az elmaradás ele- ; 
meit a pillanatnyi látszó
lagos mozdulatlanság álla-! 
potából kimozdítani törek- ■ 
szik/

Nemrég felszámoltuk a 
golgotái lakótelepet, amint 
erről a megyei sajtó is be- j 
számolt. Annak a városi i 
lakosnak, aki nem ismeri; 
ezt a vidéket, talán sem-' 
mit sem mondott ez a hír- ’ 
adás. Mi azonban, akik na-! 
ponta kétszer elvonultunk 
itt, ezen a kopár, termé- j 
ketlen, csipkebokros vidé-I 
ken, ahol az életet a kato- I 
násan felsorakozó palatetős|

'V' állalatunk nemrég' 
’ ünnepelte 15. szüle

tésnapját. Akik az első J 
években léptek munkába, J 
tanúsíthatják, milyen utat 
tettünk meg a termelés, a j 
szociális ellátottság, a köz- j 
és magánélet kulturáltsága 
vonatkozásában, ök tudják,; 
mi a különbség makadám 
és aszfaltos út, fakarusz és ! 
Ikarusz, sártenger és jár-! 
datenger, talponálló és 
Olimpia, krájzleráj és bolt-1 
hálózat, iszákos és bumli-1 
zó fenegyerekek alkalmi I 
összeverődése és törzsgár
da, ordítozó aknászgyere-

családunk Fejér megyei, a 
telepítések . során került 
Tolna megyébe, Nagyszé
kelybe. Onnan jöttem só
gorom hívására az uránbá
nyához. A II. üzemben 
kezdtem, s azóta is itt dol
gozom. Itt is — szinte a 
kezdettől mostanáig — a 
22. csapaton. Feleségemet 
is az üzemnél ismertem 
meg — a lámpakamrában 
dolgozott. Házasságköté
sünk után sokáig albérlet
ben laktunk, s 400—600 fo
rintos albérleti díjat fizet
tünk. Aztán féleségem meg
betegedett, nem dolgozha
tott tovább. Az én kere
setem sem volt mindig 
elég. Amikor összekerül
tünk, csak a rajtunk való 
volt. Bizony, nehéz időket 
éltünk akkor át.

— Sokat jártam a köz
pontba — veszi át az asz- 
szonyka a szót —, s a fo
gadónapokat tartó elvtárs
nak elpanaszoltam a hely
zetünket- ö segített aztán 
bennünket ahhoz a golgo
tái lakáshoz. Nagy segít
ség volt az akkor. 600 fo

felvonulási épületek jelez
ték csupán, többet olvas
tunk ki ebből a hírből.

De mit mondhat az, aki 
itt élt ?! Jelenik Lász
lót, a II- üzemben 12 éve 
dolgozó vájárt látogattuk 
meg új, uránvárosi, más
félszobás, központi fűtésesi 
lakásában, hogy tőle kér
jünk választ erre a kér
désre. Tudtuk róla, hogy 
szerény, fegyelmezett em
ber, az üzemnek hosszú 
időn át legjobb csapatán, j 

•a 22. csapaton dolgozott, 
hogy soha igazolatlan mű
szakmulasztása, fegyelmi 
büntetése nem volt, hogy 
az üzem egyik legrégibb 
szocialista brigádtagja
aranykoszorús jelvénnyel, 
számos kiváló dolgozói ok
levéllel és négy kiváló dol
gozói jelvénnyel.

Amit azonban nem tud
tunk, ő és felesége mond
ják el a vadonatúj, mo
dern bútorokkal, szőnye
gekkel berendezett, kelle
mes kis lakásban.

— Igen, 12 esztendeje! 
dologzom az üzemnél. A I

rint helyett 28 forintos lak
bér — óriási különbség! 
Vettünk egy konyhabútort, 
később még egy kombinált 
szobaberendezést is. Dehát 
— két helyiségből állt a 
lakás. Egy-egy helyiség 
alig nagyobb 6 négyzetmé
ternél. A székek a szek
rény tetején álltak. A 
padló résein egerek, gyí
kok, békák jöttek fel. A 
férjem ott aludt, ahol főz
tem — sohasem tudta ren
desen kipihenni magát éj
jelesben. A közlekedés 
rossz volt. Helyben, vagy 
a faluban komolyabb szó
rakozási lehetőség — sem
mi! És a hideg telek! A 
hófúvás, az üvöltő szél, a 
fűthetetlen lakás. Mintha az 
Északi sarkon laktunk' vol
na.

— Lakáskérvényünket 
már azelőtt beadtuk a II. 
üzemhez, mielőtt Golgotá
ra költöztünk volna — te
szi hozzá Jelenik László. 
Dehát — mi már laktunk 
valahol. Nem mondom, fájt, 
amikor úgy láttam, hogy 
olyanok kaptak tisztessé

ges lakást, akiknél jobban 
helytálltam. S még most 
is kétségbevonták a jogo
mat ehhez a lakáshoz.

— Igen, még sírt is a 
Laci, amikor azt mondták, 
hogy nincs gyerek, elég 
lesz nekünk az egyszobás 
is. Nézze ezt a fiókot: te
le van oklevelekkel és ki
tüntetésekkel. Becsületesen, 
zúgolódás nélkül vártunk a 
sorunkra- S még fiatalok 
vagyunk — gyereket is 
akarunk. Nem mi tehe
tünk róla, hogy eddig nem 
volt.

Mit lehet itt mondani? 
Derűsebb témára, a végül
is elfoglalt szép lakásra, 
s a gyönyörű berendezésre 
tereljük a szót.

— Ez mind új bútor és 
szőnyeg — büszkélkedik 
Jelenikné. Sok pénzbe ke
rült. Most én is dolgozom 
a Dohánygyárban, hogy 
mielőbb letörleszthessük. 
A golgotái kombinált bú
tort — szegénykét — alad- 
tuk.

Az ajtóban mosolyogva 
rázunk kezet. S amikor 
bezárul, a ragyogó őszi 
napsütésben mosolyog az 
új réztáblán a név is: Je
lenik László.

dr. TF.

t
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Ifjú gárda 
kiképzés
Orfűn

Október 18—19-re Ifjú 
gárdistákkal népesült be 
vállalatunk orfűi vizitele- 
pe. KISZ-bizottságunk
szervezésében a karhata
lom KISZ-bizottságával két 
napos kiképzésen vettek 
részt a fiatalok. íme az 
egyik résztvevő beszámoló
ja:

Nagyszerű időben, kora 
őszi verőfényben, zárt me
netoszlopban érkeztünk 
meg a vizitelepre. Sátor
elrendezés, csajkaosztás, a 
gulyáságyú felállítása,
majd a reggeli elfogyasz
tására mindössze 1 óra 
állt rendelkezésünkre.

Máris kezdődik a politi
kai oktatás, majd térkép- 
ismeretből, tereptanból ka
punk ízelítőt. Közben, míg 
az előadások folynak, Kis- 
pál Gyula őrnagy elvtárs 
haditanácsot tart.

Bőséges ebéd, de máris 
sorakozó. Kozma Ferenc 
Ifjú Gárda szd. parancs
nok ismerteti a nemzetkö
zi helyzetet. Elrendelik a 
fokozott harckészültséget. 
A délután is zsúfolt. Kar
hatalmi kiképzés, megis
merkedünk a diverzánsok 
ellen alkalmazott harcmó
dokkal, a kutatással, blo- 
kírozással, és az üldözés
sel. Nagy sikert aratót az 
automata bilincs.

A kora esti órákban 
Kispál Gyula elvtárs elő
adását hallgatjuk a kémel
hárításról- Vacsora után 
magasra csap a tábortűz 
piros lángja, színes raké
ták röppennek fel, meg
kezdődik a tábortűzi mű
sor. Színvonalas, érdekes 
két vers született a tábor
ról, pedig csak egy óra állt 
a felkészülésre.

Éjszaka megkettőzött őr
ség ügyel a tábor lakói
nak nyugalmára. Hajnal
ban fegyverropogásra éb
redünk. Riadó! A „diver
zánsok” megtámadták a tá
bort. Rövid harc után si
került az őrségnek vissza
verni a támadást. Délelőtt 
futószálagon folyik tovább 
a kiképzés. Ebéd után el
rendelik a teljes harcké
szültséget. El kell hagy
nunk a tábort. Táborbon
tás, majd a gépkocsikkal 
megindulunk (Mecsekszakál 
felé. Ott a közeli erdőben 
4 „diverzáns” rejtőzik.

A három szakasz külön
böző feladatokat hajt vég
re, fegyelmezetten az előző 
napon tanult harcmódok 
alkalmazásával. Közel két- 
és félórás harc után a 4 
„ellenség” fogságba esik. A 
század parancsnoki dicsé
retet kap a feladatok pél
dás végrehajtásáért. A tá
borba visszaérkezve már 
nincs más feladat, mint 
megköszönni a karhatalom 
tisztjeinek és katonáinak 
azt a segítséget, amelyet a 
nagyszerű két nap alatt 
biztosítottak.

Majd ismét gépkocsira 
szálltunk, és elindultunk 
haza. Eddig az Ifjú gár
dista beszámolója.

KISZ-bizottságunk a két 
napot pozitívan értékelte, e 
kiképzés hozzájárult az If
jú gárdisták jó felkészült
ségéhez.

Gyulai Sándor

1970. politikai akciókban 
tartalmas évet hozott. A 
Forradalmi Ifjúsági Napok, 

I hazánk felszabadulásának 
! 25. évfordulója, Kommu- 
j nista Vasárnap és a Le- 
I nin-centenárium ünnepsé
gei sorra követték egy
mást. Vállalatunk fiatalsá
ga rendezvényeivel bizo
nyította elvhűségét és vál
lalt szolidaritást a gyarma
ti sorból kilépő országok
kal, fejezte ki tiltakozását 
a Dél-kelet ázsiai agresz- 
szióval szemben. Mindezek 
a rendezvények alapszer
vezeteink jó munkájának 
gyümölcsei. Sok fiatal — 
KISZ-tag, vezetőségi tag — 
vette ki részét ezek szer
vezésében, előkészítésében, 
lebonyolításában. Néhány 
elvtárs közülük a több 
éves és az ez évben vég
zett kiemelkedő munkája 
alapján a KISZ Központi 
Bizottság erkölcsi elismeré
sében is részesül november 
7. alkalmával.

Tóth Zoltán elvtárs, a II. 
sz. bányaüzem KISZ csúcs
vezetőségének agit.-prop. 
felelőse. 1962. óta külön
böző társadalmi funkciók
ban ténykedik. Magánéle
tében is példamutató, gaz
dasági beosztásának mind 
jobb ellátása érdekében

A VI. Magyar Játékfilm
szemle verseny filmjei kö
zül Várkonyi Zoltán Kos- 
suth-díjas filmrendező
„Szemtől szembe” című 
filmjének vetítése után, 
vállalatunk dolgozói az al
kotóművészekkel találkozó
ra jöttek össze a „Ságvá- 
rF’ kultúrotthonban. Vál
lalatunk filmszerető és 
filmértő dolgozói el is jöt
tek, azonban az alkotómű
vészek sehol. Múlik az idő, 
türelmesen várunk, majd 
egy órás késéssel megérke
zett Poór Klári Tv-bemon- 
dó, Bilicsi Tivadar, Far
kas Antal, Bánffy György 
színművészek és Ábel Pé
ter filmkritikus. A film 
alkotói és szereplői közül 
— más elfoglaltság miatt 
—• senki nem tudott el
jönni. Ábel Péter filmkri
tikus vállalkozott a vita 
vezetésére. A kezdeti rossz 
hangulat után élénk és ér
dekes vita alakult ki a 
filmről. A hozzászólók kö
zül vitatták a mű erede
tiségét és szükségességét. 
Sokaknak nem tetszett a 
film színtechnikája és még

Fiatalok figyelem !
Városunkban a Dr. Sán

dor Művelődési Házban 
működik a pécsi Fiatal 
Utazók Klubja.

A Klub célja: összefog
ni az utazást, természetjá
rást kedvelő fiatalokat, ér
deklődésűknek megfelelő 
közösséget biztosítani szá
mukra. Megismertetni
Európa és a többi földrész 
országainak tájaival, az 
ott élő népek életével. 
Ezenkívül segítséget nyújt 
a fiatalok utazási, turiszti
kai terveinek megvalósítá
sához.

A Klub minden második 
héten szerdán tart klubna- j

Bemutatjuk
KISZ kitüntetettjeinket

gimnáziumi érettségijén 
túl a technikum 4. évét 
végzi levelező tagozaton. 
Jó munkája elismeréseként 
többször jutalomban része
sült, munkatársai, a KISZ- 
tagok szeretik, csendes, 
szerény ember, akire min
dig lehet számítani.

Salamon Gyula elvtárs, 
az Ércdúsító Üzem ver
senyfelelőse. Több éven 
keresztül volt itagja a 
KISZ függetlenített appa
rátusának. Közel 1 éven át 
vállalatunk KISZ szerveze
teit irányította, mint meg
bízott titkár. Több éves 
munkája jutalmául több

Közönség - művész találkozó 

a ,,Ságvári“ kultúrotthonban
sok minden. Jó volt a film 
két idősíkban való beállí
tása, azonban ha már egy 
témát korábban sokkal 
jobb és kiválóbb filmben 
feldolgoztak, miért kell egy 
közepes, vagy ennél gyen
gébb filmet készíteni új
ra. A filmben szereplő 
színészeken a vadonatúj, 
jól szabott katonaruhák 
láttán, pirospozsgás arcu
kat elnézve, felmerült a 
film nézőiben, hogy 1944. 
végén, mikor a hadsereg 
már évek óta harcolt, ez 
kissé irreálisnak tűnik. Szó 
volt még a filmben szerep
lő század tisztjei körében 
uralkodó, szinte demokra
tikus hangnemről, a szlo
vák partizánnal kapcsolat
ban tanúsított emberséges 
bánásmódról, a két hős 
katona emberfeletti bátor
ságáról, ahogy a lágerlakó
kat kiszabadították, s utá
na halomra lőtték őkét. 
Az ellenállás szelleme kis
sé túlméretezett a filmben- 
Végülis az értelmetlenül 
meghalt hatvanhárom ka
tonáról, akiknek feledé- 
kenységből, vagy szándé

kosságból a kapituláció 
után nem adták ki a fegy
verletételre a parancsot, 
így a szovjet csapatok kö
zeledtére lőttek és mind
két hadsereg részéről a 
háború végén sok ember 
maradt holtan a csatame
zőn. Miért? Ki a felelős? 
Ezt kereste huszonöt év 
után az alkotó, visszajátsz
va a huszonöt év előtti 
eseményeket pontosan rög
zítve.

Sajnáljuk, hogy a hozzá
szólók véleményét a film 
alkotói nem hallották, mert 
úgy lett volna csak igazán 
érdekes, hasznos és tanul
ságos a filmvita, ha az al
kotók is jelen lettek volna.

A hozzászólók bizonyí- 
1 tották a vita során a ma
gyar film iránti szeretetü- 
ket, érdeklődésüket és nem 
utolsó sorban hozzáérté
süket.

A „hegyeket a művé
szeknek kell megjárniuk, 
de a társadalom bizalma 
is kell hozzá, hogy útjuk 
sikeres legyen.”

Horváth Jánosné

pót, filmvetítéssel, előadá
sokkal színesítve.

Ezek közül néhány íze
lítőt: November 11. Ausz
tria, ahogy mi látjuk ... 
December 23. Házibuli 
(szilveszteri előzetes.)

Esetenként bel- és kül
földi kirándulások szerve
zése szellemi vetélkedők, 
baráti találkozók. Előadá
sok kezdete: 18 óra. Tag
sági díj fél évenként 40 
forint.

Jelentkezni lehet Bara
nya megyei Expressz Ki- 
rendeltség, Pécs, Rákóczi 
u. 39/b. naponta 9—17 órá
ig.

egy hét üdülés 
BUDAPESTEN

A korábbi évekhez hason
lóan az EXPRESSZ Ifjúsági és 
Diák Utazási Iroda ebben az 
évben is megszervezi az „Egy 
hét” Budapesten akciót. A 
résztvevőket szállodákban, 
többágyas szobákban helyezik 
el. 1970. november 10-től 1971. 
március 8-ig váltják egymást 
a turnusok 7 naponként.

KISZ alapszervezetek figye
lem! <

KISZ-tagok jelentkezzetek, él
jetek a kedvezményes lehe
tőséggel!

A tervezett programról még 
csak annyit; a közös üdülés 
kellemes eltöltését, jó hangu
latát, műsorral és tánccal szí
nesített ismerkedési est, vá
rosnézés, múzeum és színház- 
látogatás, irodalmi műsor meg
tekintése biztosítja.

Részvételi díj: 568 forint. Je
lentkezni lehet a MÉV KISZ- 
bizottságon.

25 éve alakult meg a DÍVSZ

ször vett részt külföldi if
júsági utazásokon. Mint po
litikai delegáció tagja, járf 
Jugoszláviában, a Szovjet
unióban.

Kitüntetésük alkalmából 
vállalatunk fiataljai nevé
ben szeretettel gratulálunk 
és kérjük azt, hogy a to
vábbiakban is hasonló lel
kesedéssel segítsék a KISZ 
munkát.

Ezen elvtársakat példa
képül állítjuk vállalatunk 
ifjúsága elé. Kívánunk to
vábbi munkájukban sok 
sikert, erőt, egészséget. 

MÉV KISZ-bizottság

A fasizmus térhódítá
sa, a II- világhábo
rú kitörése egyre 

sürgetőben követelte a 
világ ifjúságának min
den eddiginél széle
sebb. harcos antifasiszta 
összefogását. 1941. szeptem
ber 28-án a szovjet ifjú
ság képviselői Moszkvá
ban antifasiszta gyűlést 

1 tartottak, amelyen felhív
ták a világ ifjúságát, fog
jon össze és fokozza a fa
sizmus elleni harcot. Alig 
hangzott el a felhívás, 21 
nemzet ifjúságának képvi
selői Londonban nagygyű
lést tartottak „Mindent a 
békéért!” jelszóval, ahol 
megfogalmazták az ifjúság 
antifasiszta küzdelmének 
fő célkitűzéseit.

Egy év elteltével 28 or
szág képviselői Londonban 
megalakították a Világifjú
sági Tanácsot, az első 
olyan nemzetközi szerveze
tet, mely különböző orszá
gok különböző vallási és 
politikai nézeteket valló if
júsági szervezeteit tömörí
tetté.

A fasizmus elleni győze
lem után a világ ifjúságá
nak összefogása nem szűnt 
meg. 1945. ’őszén London 
egyik nagy hangverseny- 
terme, az Albert Hall kö
rül is sok volt még a rom, 
a náci bombák becsapódá
sának nyoma. De bent az 
épületben, az ifjúság első 

világkonferenciájának 
résztvevői már a holnap
ról tárgyaltak. 1945. ok
tóber 29. és november 10. 
között 63 ország több mint 
30 millió fiataljainak kép 
viseletében 1437 küldött és 
148 megfigyelő az ifjúság 
nemzetközi együttműködé
séről tanácskozott. (Hazán
kat 11 tagú küldöttség 
képviselte, akik igen vi
szontagságos körülmények 
között jutottak el London
ba, Budapestről szovjet 
csapatszállító repülőgéppel 
Berlinig, majd onnan an
gol yeep-pel és katonákat 
szállító hajókkal több cso
portban jutottak el a nagy 
jelentőségű konferenciára.)

Az 5 kontinens fiatalsá
gának képviselői azért 
gyűltek össze, hogy „a bé
ke fenntartásának, a fel
növekvő nemzedék bol
dogságának nevében egyet
len hatalmas nemzetközi 
szervezetbe tömörítsék a 
különböző politikai néze
teket valló, különböző 
gyülekezető, nemzetiségű és 
fajú fiatalokat.”

A résztvevő 63 ország 
fiatalságának képviselői 
megalakították a Demokra
tikus Ifjúsági Világszövet
séget. A DÍVSZ megalaku
lása óta 25 esztendő telt 
el. Az elmúlt 25 esztendő 
alatt jelentős sikereket ért 
el a haladó demokratikus 
ifjúsági és diákmozgalmak 
erősítésében. Megalakulá
suk óta minden jelentős 
nemzetközi kérdésben ál
lást foglaltak- Tevékenysé
gük során számos világ
méretű akció bontakozott 
ki. Érdemeik közé tarto
zik többek között 9 VIT 
megrendezése, számos re
gionális találkozó, nemzet
közi szeminárium, szolida
ritási kampány. Külön • ki- . 
emelkedik ezek közül a; 
vietnámi világkampány, az 
arab népekkel való szoli
daritási mozgalom és az 
afrikai felszabadítási moz
galmaknak nyújtott támo
gatás.

A DÍVSZ negyedszáza
dos története természete
sen nem volt mentes a 
megrázkóltatásoktól sem. A 
kommunista és munkás- 
mozgalmon belüli vita ki

bontakozásával jelentkez
tek problémák. A kínai és 
az albán szervezetek fellé
pése bonyolulttá tette az 
egyésg és cselekvés kérdé
sét. befeléfordulást, és teo
retikus vitákat eredménye
zett a nemzetközi szerveze
tekben, gyengültek a 
DÍVSZ akciói. Okozott 
problémákat a kubai szer
vezet is, a csehszlovák 
események szintén megza
varták a normális tevé
kenységet.

A magyar kommunis
ta ifjúsági mozga
lom mindenkor ak

tívan részt vállalt a 
DÍVSZ politikai prog
ramjának kialakításában, 
valóra váltásában, interna
cionalista kötelességét tel
jesítve otthont teremtett a 
világszövetség központjá
nak. Nemzetközi tanácsko
zásokon, a DÍVSZ és az 
NDSZ végrehajtó bizott
sági ülésén, kongresszusain, 
védelmezte haladó poli
tikájukat, következetesen 
fellépett a jobb- és 
balodali támadások el
len, részt vállalt több 
DÍVSZ rendezvény meg
szervezésében, mint a 
„Vádoljuk az imperializ
must”, az európai bizton
ságért és békéért diáksze
minárium megszervezésé
ben. A DÍVSZ kezdemé
nyezésére 1948. óta- min
den évben megemlékezünk 
a Gyarmati ifjúság napjá
ról április 24-én, szolida
ritást vállalva a gyarmato
sítás ellen küzdő népek if
júságával.

Az elmúlt 25 esztendő 
bebizonyította, hogy a 
DÍVSZ a londoni eskü 
szellemében híven kitart 
célkitűzései mellett és az 
ifjúság segítségére támasz
kodva viszi előre a béke, 
az egyenlőség, a szabad
ság és barátság zászlaját.

A 25 éve elhangzott es
kü éltet és kötelez bennün
ket, kifejezésre juttatva 
legszentebb vágyainkat, 
célkitűzéseinket:

„ . .. Esküszünk, hogy az 
egész világon megteremt
jük a világ népeinek 

' őszinte és nemzetközi ba
rátságát, fenntartjuk az 
igazságos és tartós bé
két, felszámoljuk a nyo
mort, az ínséget és a 
kényszerű henyélést. El
jöttünk, hogy hitet te
gyünk az egész ifjúság 
egysége mellett, hogy 
megemlékezzünk a harc
ban elesett társainkról és 
megesküdjünk, hogy az 
ifjúság dolgos keze, al
kotó elméje és lelkesedé
se soha sem esik többé 
áldozatul egy háború
nak.”

Baráth László

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ 
A Mecseki Ércbányászati 
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Befejeződött a Bányász Kupa bajnokság
Bajnok a III. üzem csapata

Kilenc csapat részvételével 
megrendezett kispályás labda
rúgó bajnokság ez évi küzdel- 

i mei befejeződtek. A III. üzem 
csapata megérdemelten nyerte 
meg a „Bányász Kupa” baj
nokságát. Jellemző volt rájuk, 
hogy egész évben kiegyensú
lyozott játékot nyújtottak, ma
gabiztos csapattá kovácsoló- 
dott össze az elmúlt évek so- 

i rán. Bizonyítékul szolgál a jó 
í szereplésük mellett különböző 
kupa rendezvényeken sikeres 

I helytállásuk. A bajnokság 
egyik kellemes meglepetését a 
IV. üzem csapatának sikeres 
szereplése szolgáltatta. A 
második hely megszerzése 
megérdemelt, különösen ak
kor, ha figyelembe vesszük,

Lövészeten
vállalatunk műszaki vezetői

A komoly felkészülés, szor
galmas edzés meghozza gyü
mölcsét. És itt meg kell áll
ni egy pillanatra: az elmúlt 
év során igen nagy fejlődés 
ment végbe műszaki veze
tőinknél. Ma már nemcsak 
szeretnek lövöldözni, de tud
nak is. Példa rá a legutóbbi 
verseny. A tíz lövésből több 
80-on feletti köregység volt, 
mint régebben: egy példa: a 
III. üzem vezetője Kocsor elv
társ nemcsak jó szervező és 
kitűnő házigazda, hanem kivá
ló lövő is, a műszaki lövész 
kupát megérdemelten nyerték 
el.

I. helyezés: MÉV III. ÜZEM. 
Kocsor Ferenc 82, Herényi Ta-

I más 79, Rudolf Miklós 85, Ho- 
molai Gábor 86, Jermey Mik
lós 86. összesen: 418.

II. helyezés: MÉV KÖZPONT. 
Szomolányi Gyula 81, Dr. Steir 
Sándor 89, Balogh Tibor 89, 

i Bodrogi Frigyes 89, Róka Pé-
) tér 67. összesen 415. j III. helyezés: MÉV. I. ÜZEM. 
I Kerekes Jenő 82, Kárpáti Pál 
! 89, Szitkay Gábor 80, Acs Jó- 
j zsef 89, Lehoczky Mátyás 66.
| összesen: 406.

EGYÉNI HELYEZETTEK:
1. Dr. Stier Sándor 89 plusz 
4 10, 2. Kárpáty Pál 89 plusz 
3 10, 3. Acs József 89 plusz 
2 10.

Panov József 
MHSZ titkár

hogy az üzem szakszervezete 
szinte figyelmen kívül hagyta 
szereplésüket és még a hiva
talos anyagi támogatást sem 
biztosította számukra.

A harmadik helyért nagy 
versenyt vívtak a II. üzem 
és az utóbbi időben igen ered
ményesen játszó Kutató Mély
fúró üzem csapatai. Végülis a 
II. üzem került ki győztesen 
annak ellenére, hogy az utol
só fordulóban súlyos veresé
get szenvedett a III. üzemtől, 
úgyszintén a Kutató Mélyfúró 
az ÉDÜ-től. A többi csapatok 
erejük és tudásuk szerint 
helytálltak a küzdelmekben, 
kisebb-nagyobb sikerrel. El
ítélendő, sportszerűtlen visel
kedés nem történt, egyes ese
tekben előfordultak kisebb 
szabálytalanságok, ami a já
ték hevének tulajdonítható.

A bajnokság legsportszerűbb 
csapat címet a Kutató Mély
fúró üzem nyerte. A legjobb 
góllövőnek bizonyult Fledrich 
Vilmos (in. üzem) 31 góllal, 
valamint Bogyai (IV. üzem) 
és Baumann (Kutató Mélyfúró

üzem 22 góllal. A Bányász 
Kupa bajnokságára jellemző 
volt a játék tisztasága, a 
sportszerű viselkedés és ami a 
legfőbb, a csapatok eleget tet
tek mindazon követelmények
nek, amelyre hivatott a kis
pályás labdarúgó bajnokság.

A Bányász Kupa Bizottság 
Köszönti a bajnokságot nyert in. üzem csapatát, továbbá a 
helyezetteket, a legsportsze
rűbb csapatot, valamint a baj
nokság legeredményesebb gól
lövőit.

BÁNYÁSZ KUPA 
VÉGEREDMÉNYE:

1. III. üzem 16 13 1 2 62:14 27
2. IV. üzem 16 10 1 5 53:46 21
3. II. üzem 16 9 - 7 48:50 18
4. Kút. M. 16 7 2 7 44:37 16
5. ÉDÜ. 16 7 1 8 36:42 15
6. Kis. Kút. 16 5 3 8 43:53 13
7.1. üzem 16 5 2 9 34:32 12
8. Szóig. ü. 16 4 4 8 37:46 12
9. Központ 16 4 2 10 19:50 10

Kovács Miklós

Kulturális élet a Il-es üzemben

Az irodalmi csoport

Kitüntetés és előléptetés a Fegyveres Erők napján
Az elmúlt években a 

Magyar Honvédelmi Szö
vetségben kiemelkedő mun
káért, kitűnő szervezésért 
anyagi és erkölcsi támo
gatásért Balogh Tibor elv
társat, a MÉV MHSZ Köz
ponti titkárát századossá 
előléptették és arany foko
zattal tüntették ki. Kere
kes Jenő elvtársat, a MÉV 
I. üzem vezetőjét az 
MHSZ-ben kifejtett kiváló

munkájáért ezüst fokozat
tal tüntették ki, akinek 
nem kis része volt abban, 
hogy az üzemnél levő lö
vész klub harmad ízben 
nyeri el a Magyar Népköz- 
társasági Kupát Baranyá
ban. Panov József elvtár
sat, a MÉV I. sz. Bánya
üzem lövész-klub titkárát 
pedig brpnz kitüntetésben 
részesítették.

Györkös József

VI. Magyar Játékfilmszemle

Ez üzemünk harmadik, 
kulturális tevékenységet is 
végző csoportja. Születése 
a Hangos Híradó megjele
nésével esik egybe. De ez 
nem véletlen, hisz feladat
köre is hasonló, sőt sok
szor azonos is. Tagjai is 
majdnem ugyanazok — 
csak néhánnyal kibővítve 
— mint akik a Hangos 
Híradó műsorait is terve
zik, készítik és előadják. 
De azon túlmenően, a cso
port vállalta, hogy az 
üzemi ünnepi rendezvénye
ken mindig kész — az al
kalomtól függően — idő
szerű műsorral az ünnep
ség színvonalát emelni, 
hangulatát érdekessé, ben
sőségesebbé tenni.

Nem tekintenek tehát 
hosszú múltra vissza, de 
vállalásukat eddig sikere
sen teljesítették. Ha csak 
az utóbbi néhány szerep

lésükre gondolunk, mint 
pl. az 1969. november 7-i 
megemlékezés, az 1970. áp
rilis 4-i, majd pedig a bá
nyásznapi ünnepség, eze
ken mind kellemes és ün
nepélyes színfolt volt a cso
port szereplése. Az alka
lomhoz kapcsolódó versek 
elhangzása, egy-egy novel
la felolvasása, a szavaló 
kórus műsorai stb., mind 
emelik az ünnep hangula
tát. És a „gyakorlat te
szi a mestert” rájuk is vo
natkozik, mert szereplésü
kön állandó fejlődés ta
pasztalható-

Eddigi tevékenységüket 
értékelve kívánunk továb
bi szorgalmas munkát a 
csoport tagjainak: Garam- 
szegi Margitnak, Oswald 
Csabának, Érdi Krausz Gá
bornak, Tóth Máriának, 
Farkas Jánosnak!

N. S.

November: Bányász Kulturális Hónap 
a Ságvári Kultúrotthonban

A Ságvári Művelődési Ház vezetősége célul tűzte 
ki a szociálista brigádok kulturális ellátottságának ja
vítását, figyelembe véve a szocialista brigádok e téren 
vállalt kötelezettségeinek, igényeinek kielégítését.

A lehetőségeken belül mindenek előtt a Szocialista 
Brigádok és Újítók klubjának programját kívánják gaz
dagabbá, színesebbé és rendszeresebbé tenni.

A szocialista brigádok régi óhaját teljesítve ezután a 
klub programját, minden hónapban megküldjük a szo
cialista brigádok vezetőinek. Reméljük, hogy a brigá
dok a klubot magukénak tekintik, programjain részt- 
vesznek, hasznos javaslataikkal a mind jobb működé
sét elősegítik.

Hornung Lászlóné

HÍREK, KÖZLEMÉNYEK

„A pécsi filmszemle a 
maga sajátos útkereső pro
filjával méltó arra, hogy 
a magyar filmművészet 
fejlődését évről- évre fel- 

«mérje és tanácsokkal, ész
revételekkel mind színvo
nalasabbá és értékesebbé 
tegye.”

Ez évben hatodik alka
lommal került megreríde- 
zésre városunkban és me
gyénkben a magyar játék
filmek szemléje. Az ez évi 
szemlén a legjobbaknak bi
zonyult filmek alkotóinak 
és szereplőinek Somogyi 
József Kossuth-díjas szob
rászművész a társadalmi 
zsűri elnöke adta át a dí
jakat. A zsűri döntése 
alapján a VI. Magyar Já
tékfilmszemle társadalmi 
fődíját a Virágvasárnap c. 
film nyerte el, amelynek 
rendezője Gyöngyössy Im
re. A közönség díját Kosa 
Ferenc és Csoóri Sándor 
filmje, az ítélet kapta. A 
forgatókönyvírói díjat fele
részben megosztották a két 
díjnyertes film írói Gyön
gyössy Imre, illetve Csoó-

I ri Sándor és Kosa Ferenc 
között. Az operatőri díjat 
Ragályi Elemér az Arc cí- 

J mű film operatőre kapta, 
j A legjobb zeneszerzőnek 
járó díjat Ránki György
nek adták, az Utazás a ko
ponyám körül című film 

! zenéjéért.
A legjobb női alakítás 

díját Kiss Manyi a Sziget 
a szárazföldön című alko- 

! fásban nyújtott alakításá- 
| ért kapta. A legjobb férfi 
! alakítás díját nyerte el 
Latinovits Zoltán az Uta
zás a koponyám körül és 
az Isten hozta, őrnagy úr! 
című filmekben játszott fő
szerepeiért. A KISZ Köz- 

j ponti Bizottsága egy pá- 
. lyakezdő színész számára 
i díjat alapított. amelyet 
Zala Márk főiskolai hall- 

| gatónak az Arc című film 
■ főszereplőjének adtak át.

Az elmlút év teljes film
termése alapján a kiváló 
karakter szerepekért díjat 

i kapott: Ruttkai Éva, Törő- 
i esik Mari, Kállai Ferenc és 
| Koltai János.

Horváth Jánosné

Már megint a zenészek...

Vita és tanácskozás a magyar filmművészet 
jelenlegi helyzetéről

A VI. Játékfilmszemle során 
a magyar filmművészet hely
zetéről rendeztek tanácskozást 
a Pécsi Járási Tanács Kulich 
Gyula utcai nagytermében. Je
len volt a filmszakma sok 
kiválósága és a meghívott kül
földi vendégek.

B. Nagy László, a Filmkul
túra vitacikkének szerzője 
mondott bevezetőt a Filmmű
vész Szövetség Filmkritikus 
Szakosztálya által szervezett 
tanácskozáson. A felszólalók 
többsége szerint a magyar

filmgyártás szerkezete elavult, 
kevesebb filmstúdió kellenne 
és nagyobb önállóságot bizto
sítani. Sokféle vélemény el
hangzott, a tanácskozás azon
ban adós maradt a legfon
tosabbal, a cselekvési lehető
ségek, jövőbeni feladatok meg
határozásával.

Jó lenne, ha a rendezőszer
vek a következőben egy jobb 
akusztikájú termet jelölnének 
ki az ilyen tanácskozásra.

Horváth Jánosné

Ősi hagyomány a bányá
szatban, hogy minden na
gyobb bányavállalat saját 
zenekart tart fenn, és ün
nepeken ezzel a zenekar
ral vonulnak a bányászok. 
A hagyomány onnan ered, 
hogy régebben a bányá
szok többsége német, vagy 
cseh volt, akik ma is sze
retik a fúvószenét. A ré
gi bányabárók már rég fel- 
ismrelék a harsogó fúvós- 
zene lélektani hatását. Rá
jöttek arra, hogy egy jó 
zenekar éppúgy emeli a 
munkások hangulatát mind 
ma a „Csapat” győzelmes 
szereplése az NB II.-ben. 
A felsőbb vezetés ma is 
tudatában van ennek és 
támogatja is a zenekart.

Saját szememmel láttam 
bányásznapkor, hogy a fi
zikai dolgozók is szeretik, 
szívesen hallgatják. Saját 
zsebből fizetve hoztak a 
zenészeknek annyi italfé
lét, hogy a józan, fegyel
mezett játszás érdekében 
félre kellett tenni. (Még 
ma is van vagy 4 liter pá
linka éltévé.) Nem állí
tom, hogy a zenészek tag
jai az antialkoholista egye
sületnek és nem fogják 
meginni, de talán az ér
téknél is fontosabb ténye- 

i ző, hogy érzik az áldozat
kész szeretetet a dolgozó- 

j társak részéről.
Nehézségek mégis akad

nak. Nem fent, nem lent, 
hanem középen. Érthető is,

J hiszen a munka közvetlen 
megszervezése a középká

derekre nehezedik. Ezt a 
szervezést pedig megnehe
zíti, ha időnként a ze
nésznek játszania kell és 
nem vehet részt a termelő 
munkában- A munkahelyi 
vezető részére ez sokszor 
nehézségeket, néha csak 
többletmunkát jelent. Így 
sokan vannak, akik nem 
szeretik a zenészeket. Elő
fordul, hogy nyíltan meg is 
mondják és éreztettik ezt.

Ahhoz, hogy a zenész 
játszásképes legyen, heti 4 
órát kell próbán résztven- 
ni. Ezt akkor -teljesíti, 
amikor a hasonló beosztá
sú többi dolgozó otthon pi
hen. A legutóbbi bányász
nap alkalmával fél 4-kor 
keltek és este 9-kor ke
rültek haza, de másnap 
már reggel hatkor ismét 
játszottak. Az ünnepüket 
áldozták fel, hogy ünnepi 
hangulatot teremtsenek a 
többi dolgozónak.

Fiatal zenekarunk állan
dóan fejlődik, ez évben a 
szénbánya híres zenekará
val együtt kapta Siklóson 
a második díjat. Az Arany
lantos zenekar címet jövő-! 
re is meg akarják tartani.

A zenekar a bányászt 
végigkíséri egész életén, 
szebbé teszi ünnepeit, eny
híti a gyászt, ha utoljára 
száll a föld alá... És csak 
több megértést, támoga
tást kér ezért a középve
zetőktől is.

A. J.

KÖZLEMÉNY *
Az általános iskola 7— 

8. osztályába jelentkezők 
részére az oktatás október 
31-én (szombaton) 9 óra
kor a munkásszálló „A” 
épület 3. emeleti tantermé
ben megkezdődik. Jelent
kezni még lehet a fenti 
időpontban a helyszínen!

©
A NOVEMBER 7-1

VÁLLALATI ÜNNEPSÉGEK 
PROGRAMJÁBÓL

A Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 53. évfordulójáról 
pártnapokon, röpgyűléseken 
emlékeznek meg dolgozóink. 
November 3-án a vállalati 
KISZ-bizottság ünnepi ülést 
tart. November 6-án 17 órai 
kezdettel vállalatunk vezetősé
ge ünnepi fogadáson látja ven
dégül a vállalatunknál dolgozó 
szovjet elvtársakat. November 
7-én délelőtt 10 órakor vál
lalati és üzemi küldöttsé
geink részt vesznek a közte
metőben levő szovjet katonai 
hősi emlékmű koszorúzási ün
nepségein.

©
KEDVEZMÉNYES 
ESZPERANTÓ 
NYELVOKTATÁS 
A MUNKÁSSZÁLLÓN

Pethő Gyuláné nyelvtanár se
gítségével a munkásszállón ez 
évben is beindítják az eszpe
rantó nyelvtanfolyamot. • Az 
előadások és foglalkozások ok
tóber 15-től 1971. február 15-ig 
minden hét kedd reggel 8, il
letve péntek du. 6 órai kezdet
tel vannak megtartva. A nyelv- 
tanfolyam résztvevőinek havi 
20 forintos tandíjat kell fizetni. 
Jelentkezni lehet még, a mun
kásszálló gondnokságán.

©

Szerkesztőségi üzenet
Jancsi József elvtárs, 

ÉDÜ: Közöljük, hogy szer
kesztőséghez küldött leve
lét, illetékes helyre továb
bítottuk.

Simor József elvtárs, 
(KISZ-bizottság), Panov 
József elvtárs (I. sz. bá
nyaüzem), Marék B. Lász
ló elvtárs (Központ), Bá
rány Imre elvtárs (ÉDÜ), 
Buzády György elvtárs 
(Anyag- és Áruforgalmi fő
osztály), Sarkadi Nagy 
Barna elvtárs (Kis.-Kut.) 
beküldött anyagait meg
kaptuk, köszönjük. Anyag
torlódás miatt ebben a 
számban nem tudtuk lekö
zölni- Hasonló okok miatt 
nem került sor Frőhlich 
Gyula elvtárs „Dzsingisz- 
kán unokái között” című 
folytatásos útleírás közlé
sére.

A szerkesztő bizottság 
következő munkaértekezle
tét november 3-án tartjuk 
a szokott helyen délután 
15 órától.

©’
Balogh László gkv. elv

társsal (Bp. III. Tímár u. 
30.) ezúttal közöljük, hogy1 
ez év júliusi számunkban 
meghirdetett fényképpályá
zat értékelését érdeklődés 
hiánya miatt nem tudtuk 
megtartani.

Fotó  szakkör alakult
> A Szakszervezeti Ta- 
i nács határozata, vala

mint a Ságvári Művelő
dési Ház célkitűzésé
nek megfelelően a MÉV 
szállón
FOTOSZAKKÖR léte
sült. Célja e kulturális 
szakkörnek, hogy az ér
deklődőknek laborálási 

’lehetőséget, és a'kezdő 
! fotósoknak szakmai is- 
’ méretét nyújtson, foto-
> tanfolyam keretében.
’ Jelentkezni lehet: Pa-
> tyarek László szakkör
> vezetőnél a munkásszál- 
) lón.
’ Fischer Jenő

Munkásállományú dolgo
zóink háromnegyed évi át
lagbére 26 235 forint volt, 
amely 2915 forint havi ke
resetnek felel meg. Ez 7.2 
százalékkal magasabb mint 
az előző év hasonló idő
szakában elért kereset.

Vállalatunk szeptember 
hónapban 26 517 000 forint 
hűségjutalmat fizetett ki. 
Ez az összeg 2 481 000 fo
rinttal magasabb, mint az 
előző évi. Dolgozóink jöve
delme tehát a hűségjuta
lom növekedésén keresztül 
is emelkedett.

Befejeződött a SZOT ked
vezményes tüzelővásárlási 
akció. Dolgozóink 927 da
rab 600 forintos és 235 da
rab 900 forintos utalványt 
igényeltek és váltottak be 
a TÜZÉP telepeken.

A MABEOSZ értékelte a 
bélyeggyűjtő körök felsza
badulási munkaversenyét. 
Vállalatunk köre a Dél- 
Dunántúli Iroda területén 
az 5i helyezést érte el, s 
ezért bélyegjutalomban ré
szesült.

Juhász Károly

Halálos balesetek
vállalatunknál

1970. október 22-én 
vállalatunk két dolgo
zóját, illetve október 
24-én újabb egy elv
társat ért tragikus ki
menetelű baleset. 
ÖNBÖLI LAJOS elv
társ, a II. sz. bánya
üzem dolgozója, STE- 
FANOVICS JÓZSEF 
elvtárs, a Szolgáltató 
ijzem dolgozója és 
SZÉP ISTVÁN elv
társ, az I- sz. üzem 
dolgozója munkaköz
ben vesztette életét. 
Osztozunk családjuk, 
barátaik, munkatár
saik fájdalmában, em
léküknek kegyelettel 
adózunk.


